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Op woensdag 19 april 2023 hield de Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid, 

Gezin en Armoedebestrijding een hoorzitting over het voorstel van resolutie over 

het bestrijden van fraude met dagprijzen in commerciële woonzorgcentra. Aan de 

hoorzitting namen de volgende sprekers deel: 

− Margot Cloet, gedelegeerd bestuurder Zorgnet-Icuro; 

− Johan Staes, gedelegeerd bestuurder VLOZO vzw; 

− Evi Beyl, stafmedewerker financiering ouderenzorg VVSG; 

− Mike Deschamps, stafmedewerker personeel in de zorg VVSG; 

− Karine Moykens, secretaris-generaal van het Departement Welzijn, Volksgezondheid 

en Gezin. 

 

De presentaties zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit document op 

www.vlaamsparlement.be.  

I. Uiteenzetting door Margot Cloet, gedelegeerd bestuurder 

Zorgnet-Icuro 

1. Zorgnet-Icuro 

Margot Cloet zegt dat zorg dragen voor ouderen – mede gezien de vergrijzingsgolf – 

een bezorgdheid van iedereen moet zijn. Zorgnet-Icuro telt 316 aangesloten woonzorg-

centra die in totaal 34.110 woongelegenheden vertegenwoordigen of 40 percent 

van de erkende woongelegenheden in Vlaanderen. Not-for-profit, wat betekent dat 

winst geherinvesteerd wordt in zorg, is een lidmaatschapsvoorwaarde. 

 

Gezondheids- en welzijnszorg is ongeacht de leeftijd een mensenrecht. Elke oudere 

persoon die er nood aan heeft, moet toegang hebben tot menswaardige, kwaliteits-

volle en betaalbare zorg en ondersteuning. Er moet naar worden gestreefd om dat 

op een zo goed mogelijke wijze te realiseren. 

2. Twee invalshoeken 

2.1. Bestuurlijke en financiële transparantie 

Het businessmodel zegt niets over het engagement van wie actief is in de verschillende 

zorgvormen. Verpleegkundigen, directie of logistieke medewerkers doen allemaal 

hard hun best. Dat staat los van de wijze waarop de zorg georganiseerd wordt. 

Waar het in dezen om gaat, zijn governance en bestuur van de voorzieningen. 

2.1.1. Richtinggevende waarden bij deugdelijk bestuur 

Alles vertrekt van de wijze waarop de voorziening georganiseerd is, en het governance-

model. Zorgnet-Icuro hanteert een waardenkader voor deugdelijk bestuur waarin 

onder meer de volgende waarden belangrijk zijn: transparantie, integriteit, ver-

antwoordelijkheid en onafhankelijke checks-and-balances. 

2.1.2. Aanbieders van residentiële zorg 

Vlaanderen kent drie organisatievormen met onderscheiden kenmerken: de publieke 

sector, not-for-profit en commerciële spelers. De publieke sector wordt tot de not-

for-profit gerekend, al is bekend dat de lokale overheid bijkomende (financiële) 

ondersteuning biedt. De commerciële spelers zijn gereglementeerd door Europa, 

de federale overheid en Vlaanderen. 

 

Literatuur en onderzoek wijzen op onderscheiden kenmerken. Not-for-profit is 

doorgaans lokaal ingebed en wordt vaker dan de andere sectoren gecombineerd 

met andere zorgvormen. Er zijn vaak samenwerkingsverbanden met andere zorg- 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=17003
http://www.vlaamsparlement.be/
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en welzijnsvormen. Er zijn geen (middelen uit) internationale verbanden. Er wordt 

niet gewerkt met winstuitkeringen aan aandeelhouders. 

 

De rechtsvorm is niet leidend. Het gaat immers niet uitsluitend om vzw’s. Ze hanteren 

wel allemaal een bepaalde strategie of governance. Not-for-profit verschilt daarin 

van de commerciële spelers die vaak uit grote zorggroepen zijn ontstaan die vaak 

ook in het buitenland actief zijn. Er zijn soms onderliggende en afgelijnde structuren 

met gelieerde commerciële bedrijven die vzw’s oprichten om de zorg te organiseren. 

2.1.3. Kenmerken van het winstgeoriënteerde businessmodel in de ouderenzorg 

Een analyse van de Nationale Bank toont aan dat commerciële woonzorgcentra 

geen winst boeken. Wie daar dieper op ingaat, merkt een beperkte solvabiliteit, 

een lage liquiditeitsratio, een negatief nettobedrijfskapitaal en dito resultaat van 

het boekjaar. 

 

Deze woonzorgcentra moeten vaak hoge kosten betalen aan gelieerde bedrijven 

voor diensten en producten, en voor de huur van vastgoed. Via de gelieerde be-

drijven gaan er winstuitkeringen naar aandeelhouders. Er wordt vastgesteld dat 

middelen uit de woonzorgcentra naar aandeelhouders verschuiven. De dagprijs die 

elke bewoner betaalt wordt versluisd naar aandeelhouders. Zorgnet-Icuro pleit 

principieel voor een ander governance- en businessmodel. 

2.1.4. Risico’s 

De situatie van Orpea in Frankrijk en België wijst op risico’s die mee in acht moeten 

worden genomen. In 2011 ging Southern Cross failliet in het Verenigd Koninkrijk. 

De groep van 750 woonzorgcentra werd overgenomen door een andere commerciële 

speler die in 2019 failliet is gegaan. Naast bewoners en medewerkers draaiden 

uiteindelijk overheid en alle belastingbetalers hiervoor op. 

2.1.5. Zweeds onderzoek 

In Zweden is onderzoek gevoerd naar de relatie tussen eigenaarschap van residentiële 

ouderenzorgvoorzieningen en kwaliteit. Dit eerste onderzoek dient te worden verdiept. 

Tussen 2012 en 2019 hebben onderzoekers 14.613 observaties gedaan in 2639 

voorzieningen. Ze hebben daarbij vijf kwaliteitsindicatoren gemonitord: personeels-

bestaffing, verpleegkundige bestaffing, opleiding van de medewerkers, actueel bij-

houden van zorgplannen en tevredenheid van de bewoners. 

 

De onderzoekers concluderen dat Zweedse verpleeghuizen geëxploiteerd door non-

profitorganisaties gemiddeld een hogere bestaffing en beter opgeleide medewerkers 

hebben, naast meer tevreden bewoners. De commerciële verpleeghuizen scoren 

het beste op het bijhouden van het zorgplan. Het onderzoek was georiënteerd op 

de genoemde indicatoren maar niet op de relatie tussen kostenstructuur en kwaliteits-

indicatoren, of op zorgoutcome. 

2.1.6. Voorstellen 

Het standpunt van Zorgnet-Icuro is bekend. Het komt het Vlaams Parlement toe 

hierover verder in discussie te treden. De vraag die rijst is of Vlaanderen een winst-

gedreven businessmodel wil toelaten in de zorg. Het spreekt voor zich dat ook de 

not-for-profit winst nodig heeft. Het is wel zo dat die voorzieningen hun winsten 

herinvesteren in het patrimonium of in extra medewerkers. 

 

De sector, het kabinet van de minister van Welzijn en het Departement Welzijn, 

Volksgezondheid en Gezin maken werk van de uitvoering van artikel 6, 7 en 8 van het 

Woonzorgdecreet van 15 februari 2019 over bestuurlijke en financiële transparantie, 
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een code van goed bestuur, een sectorspecifieke transparante boekhouding, en het 

identificeren en transparant maken van bovenliggende entiteiten. 

 

De vraag rijst of deze belangrijke eerste stap zal volstaan om in de toekomst situaties 

en ontwikkelingen zoals bij Orpea te vermijden. Margot Cloet is van oordeel dat er 

nog veel werk aan de winkel zal zijn na de eerste stap. Er is bijvoorbeeld ook 

Europese regelgeving mee gemoeid. 

2.2. Dagprijsreglementering en controle 

De dagprijsreglementering is overgedragen bij de zesde staatshervorming. De reglemen-

tering, die toen op een aantal punten is aangepast, is toe aan een evaluatie en 

herijking. De reglementering zet het sociaal ondernemerschap vaak onder druk. 

Daarnaast zijn er bepaalde maatschappelijke evoluties zoals bijvoorbeeld de inflatie. 

 

De jaarlijkse MARA-analyse toont aan dat de dagprijs gemiddeld 63,64 euro be-

draagt. De bijdrage van de overheid in de basistegemoetkoming voor zorg be-

draagt 82,11 euro. De overheidsbijdrage volstaat evenwel niet om zorg te 

organiseren. Een aantal zaken moet uit de dagprijs gehaald worden. Als de ver-

schillende componenten van de zorgkosten in de toekomst transparant worden 

gemaakt, zal dat ook duidelijk worden. De investeringssubsidies zijn op dit ogenblik 

onvoldoende. De voorzieningen moeten zelf bijdragen. Voorts is de anciënniteit 

afgetopt: voor een verpleegkundige is dat op zestien jaar. De sector telt evenwel 

veel verpleegkundigen met meer anciënniteit. Mensen kiezen er vaak voor om op 

het einde van de loopbaan nog voor een woonzorgcentrum te werken. Er is een 

besparingscoëfficiënt. Het bovennormpersoneel, belangrijk voor zware zorgprofielen 

en voor kleinschalige organisaties, wordt niet gefinancierd boven 15 percent. De 

dagprijs moet realistisch zijn om kwaliteit en de nodige omkadering te kunnen 

bieden.  

 

De dagprijs stijgt om alle kosten die woonzorgcentra maken te kunnen dekken. 

Woonzorgcentra moeten een duurzaam en gezond financieel beleid kunnen voeren. 

In dagprijs en financiering moet er marge zijn om te kunnen investeren en om 

sociaal ondernemerschap vorm te geven. In dat verband is digitalisering – in het 

kader van de Vlaamse sociale bescherming – belangrijk. Innovatie en nieuwe regel-

geving leiden vaak tot nieuwe kosten. 

 

De gemiddelde winst van de Zorgnet-Icuroleden daalde van 2,33 percent in 2021, 

0,86 percent in 2022 tot -0,87 percent in 2023. Veel directies zijn bezorgd over de 

komende jaren. Met hun reserves kunnen ze dat geen drie jaar meer volhouden. 

Er is de voorbije periode geïnvesteerd in bedden. Eén op vier vreest problemen 

met de kapitaalsaflossing. 

 

Zorgnet-Icuro stelt voor om de zorggerelateerde kosten correct te financieren. De 

dagprijsreglementering en -controle dienen te worden geactualiseerd. Met de twee 

toegestane aanpassingen per jaar is het niet mogelijk om de inflatie te volgen. De 

Vlaamse sociale bescherming moet worden uitgebouwd als een verzekering met 

de sociale correctiemechanismes zodat zorg ook voor wie het financieel moeilijk 

heeft betaalbaar blijft. Er is al een eerste belangrijke stap gezet maar het beleid 

kan nog verder gaan op dit vlak. Zorgnet-Icuro is voorstander van transparante 

facturatie zodat het voor alle bewoners en hun familie duidelijk wordt wat ze zelf 

betalen en wat de overheid terugbetaalt. De Vlaamse Regering moet aan het begin 

van elke regeerperiode een indicatieve meerjarenraming voor de geplande inves-

teringen in de ouderenzorg en de andere componenten van de Vlaamse sociale 

bescherming voorleggen aan het Vlaams Parlement. Margot Cloet wijst erop dat 

daaraan niet voldaan is in de lopende regeerperiode. 
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3. Conclusie 

De vergrijzingsgolf plaatst Vlaanderen voor een grote uitdaging, gezien het aantal 
bijkomende 65- en 85-plussers en de verwachte stijging van het aantal mensen 
met dementie. Margot Cloet vraagt hier met de nodige zorg mee om te gaan en 
alle zeilen bij te zetten. 

II. Uiteenzetting door Johan Staes, gedelegeerd bestuurder 
VLOZO vzw 

1. VLOZO 

Johan Staes zegt dat VLOZO, dat onder zijn leden 256 woonzorgcentra telt, 30 
percent van het aanbod vertegenwoordigt. Er zijn ongeveer 400 voorzieningen 
aangesloten bij de sectorfederatie. Naast de woonzorgcentra zijn er nog groepen 
van assistentiewoningen, centra voor kortverblijf, herstelverblijven, dagcentra of 
dagverzorgingscentra. Eén op de drie Vlaamse woonzorgcentra is aangesloten bij 
VLOZO. Ze zijn samen goed voor 25.000 bedden. 
 
VLOZO telt zowel profit- als not-for-profitvoorzieningen onder zijn leden. Een aan-
tal van die voorzieningen zijn vzw’s maar het gaat voornamelijk om rechtspersonen 
en vennootschappen. VLOZO vertegenwoordigt en verdedigt de belangen van de 
private en onafhankelijke zorgondernemers in Vlaanderen en in de door Vlaanderen 
erkende Brusselse ouderenzorg. VLOZO pleit voor een kwalitatief hoogstaande en 
betaalbare ouderenzorg. VLOZO vertegenwoordigt de leden maar komt niet tussen 
in hun bedrijfsvoering of dagdagelijkse werking. 

2. Hoe zit het precies met vzw’s die geen vzw zijn? 

Er duiken geregeld vragen op over zogenaamd echte of valse vzw’s. Johan Staes 
verduidelijkt dat er private woonzorgcentra zijn in alle geuren en kleuren. Sommige 
worden als vzw beheerd terwijl andere de vorm aannemen van een vennootschap. 
Bij de liberalisering van de markt in de jaren 1990 hebben tal van private zorg-
ondernemers ervoor gekozen om hun activiteiten onder te brengen in een vzw. Op 
dat moment konden vzw’s bepaalde subsidies ontvangen die niet werden toegekend 
aan vennootschappen. Deze ongelijke behandeling is ondertussen grotendeels 
weggewerkt. Veel vzw-woonzorgcentra die als een onderneming beheerd worden, 
schakelen momenteel over op een vennootschapsstructuur. Dergelijk ingewikkeld 
en complex proces gaat niet over één nacht ijs. 
 
Het Wetboek van vennootschappen en verenigingen en de fiscale regelgeving be-
lasten en behandelen vzw-woonzorgcentra grotendeels op dezelfde wijze als de 
vennootschappen. Op dit vlak is het speelveld gelijkgemaakt. Het grote verschil zit 
in het feit dat het onmogelijk is om eigenaar te zijn van een vzw. Men kan er enkel 
controle over uitoefenen. Private zorgondernemers zijn mensen die eigen middelen 
investeren in een onderneming. Het is geen comfortabele gedachte dat ze die eigen 
middelen nadien niet kunnen recupereren. De middelen zitten immers vast in de 
vzw. 

3. Inspectie en erkenningsnormen 

Dit voorstel van resolutie is deels gebaseerd op inspectieverslagen. Tijdens de recente 
toelichting van Karine Moykens over toezicht en handhaving in de ouderenzorg zijn 
cijfers vermeld over het aantal reguliere inspecties in de woonzorgcentra (Parl.St. 
Vl.Parl. 2022-23, nr. 1703/1). Uit een analyse van die cijfers blijkt dat de kans op 
controle niet gelijk verdeeld is. Voor de volledigheid dient erop gewezen te worden 
dat de meeste inspecties plaatsvinden na een klacht. Het is een goede zaak dat 
elke klacht die de Woonzorglijn registreert, nauwgezet gecontroleerd wordt. 
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Private zorgondernemers hebben een grotere kans op een inspectie. Op zich is dat 

niet erg omdat inspecties leiden tot verbeterplannen. Wanneer er in een woonzorg-

centrum geen sprake is van verbetering, dan komt het op de lijst van verhoogd 

toezicht terecht. Op die lijst staan heel wat woonzorgcentra aangesloten bij VLOZO. 

Elk woonzorgcentrum zou ongeacht zijn beheersvorm minstens eenmaal per jaar 

geïnspecteerd moeten worden, wat evenwel niet het geval is. 

4. Financiële inspectieverslagen 

Sedert de Vlaamse overheid in 2022 is begonnen met financiële inspecties zijn 246 

voorzieningen van Armonea, Korian, Vulpia en Orpea onderworpen aan minstens 

één dergelijke inspectie. De studiedienst van Vooruit heeft 66 inspectieverslagen 

opgevraagd. Er is een analyse gemaakt van de vaakst voorkomende opmerkingen. 

In een aantal verslagen is er sprake van geen of beperkte financiële moeilijkheden. 

In een aantal dossiers wordt opgemerkt dat de inspectie niet kon aantonen dat alle 

overheidsmiddelen besteed worden conform het doelmatigheidsprincipe. Johan 

Staes merkt op dat deze opmerking in veel inspectieverslagen terugkomt. 

 

Alle Orpeavoorzieningen zijn tweemaal geïnspecteerd. Het besluit verschilt na de 

tweede inspectieronde. Tijdens de tweede ronde blijken er financiële moeilijkheden 

te zijn, maar er wordt tegelijk opgemerkt dat er geen achterstallen zijn op de be-

taling doordat de financieringstekorten opgevangen worden door een gelieerde 

rechtspersoon. Johan Staes benadrukt dat veel private profitvoorzieningen deel 

uitmaken van een grote structuur. De financiële inspectie zou moeten gebeuren op 

groepsniveau om vast te stellen of de achterliggende groep voldoende solvabel is. 

VLOZO heeft bij wijze van steekproef de inspectieverslagen opgevraagd van negen 

andere rechtspersonen. Het heeft er vier van de negen ontvangen. 

5. Aantijgingen 

De inspectieverslagen hebben aanleiding gegeven tot dit voorstel van resolutie met een 

tendentieuze titel, namelijk het bestrijden van fraude met dagprijzen in commerciële 

woonzorgcentra. Het voorstel van resolutie maakt zes aantijgingen. 

5.1. Fraude met dagprijzen bij commerciële woonzorgcentra? 

Fraude is een generieke term die onderling verschillende misdrijven kan omvatten: 

belastingfraude, btw-fraude, vervalsing van de jaarrekening, valsheid in geschrifte, 

oplichting enzovoort. De omschrijving ‘fraude met dagprijzen’ doet vermoeden dat 

het om een vorm van fraude gaat die een nadeel veroorzaakt ten aanzien van de 

bewoners van een woonzorgcentrum door hen een verkeerde dagprijs aan te rekenen 

voor hun verblijf, een dagprijs aan te rekenen voor niet-geleverde prestaties of 

een andere dan afgesproken dagprijs aan te rekenen. In de financiële inspectie-

verslagen is daar geen sprake van. In die verslagen komt het begrip fraude of een 

synoniem ervan niet voor. 

 

De dagprijs en de samenstelling ervan is gereguleerd door de Vlaamse overheid. 

Een woonzorgcentrum kan zijn dagprijs of de prijs van een supplement uitsluitend 

aanpassen na analyse door en advies van de administratie, en goedkeuring door 

de bevoegde minister. 

 

Daarnaast is het zo dat de rekeningen van de woonzorgcentra onderworpen zijn 

aan een controle door een bedrijfsrevisor. Deze controle wordt opgelegd in het 

Wetboek van vennootschappen en verenigingen. Daar wordt geen melding van ge-

maakt in het voorstel van resolutie. 
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5.2. Te hoge dagprijzen in vergelijking met de geleverde zorgkwaliteit? 

Op slide 8 worden de gemiddelde dagprijzen van mei 2022 weergegeven in een 

histogram. Omdat uit het histogram geen gelijke verdeling naar boven komt, is het 

aangewezen te spreken in termen van medianen. Wie de mediaanprijs vergelijkt 

met het algemene gemiddelde, merkt dat de VLOZO-leden 5 tot 6 euro per dag 

duurder zijn dan de andere voorzieningen. Het is zoeken naar een verklaring, aan-

gezien de overheid de zorg financiert en Karine Moykens tijdens haar toelichting 

bij de handhaving en inspectie heeft opgemerkt dat in 95 percent van de voorzieningen 

alles goed gaat. 

 

Er is sprake van de geleverde zorgkwaliteit. De Zweedse studie gaat over de personeels-

inzet. Not-for-profit zet meer personeel in dan de publieke sector en de profit-

voorzieningen. Geen enkele studie toont aan dat de zorgkwaliteit in België varieert 

naargelang het type van initiatiefnemer. Aangezien de overheid de zorg financiert, 

moet de zorg overal van dezelfde kwaliteit zijn. 

 

Er is een historische verklaring. Veel VLOZO-leden werden jarenlang uitgesloten 

van subsidiëring. Vennootschappen hadden geen recht op VIPA-subsidies voor 

nieuwbouw en renovatie. Voor de VLOZO-voorzieningen geldt dat vier op de vijf 

gebouwen jonger zijn dan tien jaar. De afgelopen decennia zijn de bouwvoorschriften 

dermate gestegen dat 20 tot 25 euro van de dagprijs naar infrastructuur gaat. 

Waar de gebouwen ouder zijn, daalt dat aandeel tot 5 à 8 euro. Studies tonen aan 

dat de VIPA-subsidie een effect van 11 tot 12 euro heeft op de dagprijs. 

 

Uit de studies van professor Jozef Pacolet blijkt een jarenlange onderfinanciering 

van private for-profitwoonzorgcentra. Ze werden benadeeld door het onderscheid 

tussen rob en rvt. De not-for-profit en de publieke sector hadden altijd meer rvt-

bedden. De VLOZO-leden hadden meer rob-bedden. De financiering is pas recent 

gelijkgetrokken. Wat niet gefinancierd wordt door de overheid, betalen bewoners 

in de dagprijs. 

5.3. Commerciële woonzorgcentra zitten zwaar in de schulden? 

Uit de financiële inspectieverslagen blijkt niet dat commerciële woonzorgcentra in 

de schulden zitten. De CEO’s van de geviseerde woonzorggroepen hebben Johan 

Staes bevestigd op dit ogenblik niet met betalingsproblemen te kampen en alle 

betaalverplichtingen te kunnen nakomen. 

 

VLOZO heeft de inspectieverslagen opgevraagd van negen not-for-profitvoorzieningen. 

In die verslagen komen dezelfde conclusies terug. Bij een rechtspersoon met zes 

erkenningen blijken er financiële moeilijkheden te zijn. Bij twee andere rechtspersonen 

rijzen er vragen bij het doelmatigheidsprincipe. Bij een vierde rechtspersoon met 

27 voorzieningen wordt opgemerkt dat de financiële rapportering per 31 december 

2020 met de nodige omzichtigheid geïnterpreteerd moet worden. De conclusies 

zijn vergelijkbaar met de conclusies in de 66 inspectieverslagen over commerciële 

woonzorggroepen. Daar wordt evenwel geen melding van gemaakt in het voorstel 

van resolutie. 

5.4. Winst uit de zorg? 

De Vlaamse ouderenzorg kan geen winst maken op de zorg. Zorg is wat wordt 

gefinancierd door de Vlaamse sociale bescherming en met de basistegemoetkoming 

voor zorg die jaarlijks wordt bepaald op basis van de effectieve inzet van mede-

werkers, de bezetting van het woonzorgcentrum en de zorgzwaarte van de bewoners 

tijdens een referentieperiode. De zorgfinanciering dekt niet de totale loonkosten van 

het zorgpersoneel. Voor bepaalde door de overheid verplichte functies zoals een 

directeur en een kwaliteitscoördinator, ontvangen woonzorgcentra geen subsidies. 
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De anciënniteit voor een verpleegkundige is afgetopt op zestien jaar. Eén op drie 

verpleegkundigen is ouder dan 50 jaar en heeft bijgevolg een hogere anciënniteit. 

Werken volgens de beperkte personeelsnorm van 11,1 vte per dertig bewoners is 

niet realistisch om 24/7 zorgcontinuïteit te waarborgen. 

 

Slide 11 toont als voorbeeld een woonzorgcentrum uit Limburg dat net geen honderd 

bewoners telt. Het betaalt jaarlijks 1,9 miljoen euro loonkosten. De financiering 

bedraagt 1,6 miljoen euro. Daarnaast is er de financiering van het deel A2 ten 

belope van 15 percent van de loonkosten van het deel A1, wat overeenkomt met 

252.000 euro. Dit woonzorgcentrum komt 21.000 euro tekort om zijn loonkosten 

te financieren. De bijkomende IFIC-supplementen wijzigen het eindresultaat niet. 

 

Dat de loonkosten van het personeel al jarenlang onvoldoende gefinancierd worden, 

staat naast de povere financiering van andere onderdelen. Er zijn geen middelen 

voor directie en kwaliteitscoördinator, evenmin voor innovatie en technologie, extra-

legale voordelen, hospitalisatie, extra vrije dagen of maaltijdcheques. Voor de belang-

rijke palliatieve functie krijgt een woonzorgcentrum 0,42 euro per dag. 

5.5. Managementfees stromen door naar buitenlandse groepen? 

Een managementfee staat synoniem voor een beheersvergoeding. Het gaat om 

exploitatiekosten die de groep draagt voor de individuele woonzorgcentra. Het gaat 

om activiteiten zoals bijvoorbeeld boekhouding, financieel management, personeels-

beheer of marketing. De in het voorstel van resolutie geviseerde groepen zijn actief 

op Belgisch hoofdniveau en centraliseren hun beheer en organisatiestructuur vol-

ledig in België. De kosten voor de ondersteunende diensten worden door het hoofd-

kantoor gedragen. De individuele woonzorgcentra betalen daarvoor een bedrag 

aan het hoofdkantoor. 

 

Er wordt vaak vergeten dat er naast een financiële inspectie ook een fiscale inspectie 

plaatsgrijpt. De FOD Financiën ziet toe op de beheersvergoedingen. Tegenover beheers-

vergoedingen staan diensten waarover VLOZO-leden een ruling afsluiten met de 

fiscus. 

5.6. Abnormaal hoge rentes voor leningen vanuit een koepel aan individuele 

entiteiten? 

De rente van een koepel aan een individuele entiteit moet marktconform zijn. ‘Inter 

company’-leningen worden gesuperviseerd door de ‘transfer pricing policy’-dienst 

van de fiscus. Alle individuele rekeningen worden nagekeken en gecontroleerd door 

bedrijfsrevisoren. 

 

Voorts is er de wet van 2 augustus 2002 betreffende de bestrijding van betalings-

achterstand bij handelstransacties, aangepast in 2022, die de rente vastlegt op 8,5 

percent en voor het eerste trimester van 2023 op 10,5 percent vanwege de inflatie. 

De Vlaamse overheid betaalt dit percentage wanneer ze leveranciers te laat be-

taalt. 

 

Een cashpoolsysteem kan een oplossing bieden voor de ‘inter company’-leningen. 

Geldoverschotten op de rekening worden samengevoegd in een cashpool om te-

korten van andere entiteiten bij te passen. De fiscus heeft een rondzendbrief op-

gesteld inzake verrekenprijzen voor multinationale ondernemingen. 

 

Bepaalde inspectieverslagen zijn gebaseerd op een verkeerd begrip van het cashpool-

systeem. Er is immers geen sprake van vorderingen op gelieerde rechtspersonen 

maar van vorderingen op een cashpool beheerd door een gelieerde rechtspersoon. 

Dat is iets anders dan winst uit zorg naar buitenlandse entiteiten versluizen. 
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6. Ten slotte 

VLOZO wil de financiële transparantie verhogen van alle initiatiefnemers van ouderen-

zorgvoorzieningen. Er is bijvoorbeeld onduidelijkheid over bepaalde erfpachten. 

Een schriftelijke vraag over de bijdragen uit lokale belastingen aan tekorten van 

welzijnsvoorzieningen kon niet worden beantwoord wegens te complex (Schrifte-

lijke vraag Vl.Parl. 2022-23, nr. 407, van Tom Ongena aan minister Hilde Crevits). 

Johan Staes pleit voor een gelijk speelveld. VLOZO werkt met de administratie en 

de andere koepels mee aan de initiatieven die minister Hilde Crevits heeft genomen: 

de uitvoering van artikel 6, 7 en 8 van het Woonzorgdecreet van 15 februari 2019, 

de sectorspecifieke en transparante analytische boekhouding, het onderscheid tussen 

zorg-, woon-, leef- en beheerskosten, het aanscherpen van de dagprijscontrole en de 

waarderingstool. Recent onderzoek van het VIKZ geeft aan dat de tevredenheids-

graad bij de private profitvoorzieningen hoog ligt.  

 

Vlaanderen stevent op een zorginfarct af. De bevolking veroudert en vergrijst. Het 

aantal gezonde jaren neemt af. De betaalbaarheid van de zorg staat onder druk. De 

maatschappij moet zich daarover buigen want ze staat voor een dubbele vergrijzings-

golf. De bevolking veroudert net zoals de medewerkers in de zorg. Volgens de 

Studiecommissie voor de Vergrijzing gaat tussen 2019 en 2050 5,2 percent van 

het bbp extra naar zorg. 

 

De private zorgondernemers zijn een partner en een deel van de oplossing. Er 

moet worden gestreefd naar duurzaam ondernemerschap dat evolueert van aan-

bod- naar vraaggestuurde zorg en de bewoner centraal stelt. De overheid waakt 

over de regie en garandeert een sluitende financiering. Er moet aandacht zijn voor 

publiek-private samenwerking. Het zorgpersoneel moet worden beschermd. Er 

wordt een gezond en duurzaam financieel beleid gevoerd. Kwaliteitslabels worden 

gecertificeerd. De tussenschotten tussen zorg en welzijn worden gesloopt. Er moet 

steun zijn voor warme innovaties. Zorg wordt ESG-proof gemaakt. 

 

Johan Staes besluit dat het voorstel van resolutie enkel steunt op onbewezen ver-

onderstellingen en hypotheses. Het houdt geen rekening met de economische werkelijk-

heid en de wettelijke controles waaraan woonzorgcentra onderworpen zijn. Hij kijkt 

uit naar het resultaat van de analyse door het Rekenhof waaraan VLOZO zijn mede-

werking verleent (Parl.St. Vl.Parl. 2022-23, nr. 1583/3). 

III. Uiteenzetting door Evi Beyl, stafmedewerker Financiering 
ouderenzorg, en Mike Deschamps, stafmedewerker 

Personeel in de zorg, VVSG 

1. Maatschappelijk verantwoorde zorg en maximale transparantie 

Mike Deschamps zegt dat de VVSG voorstander is van maatschappelijk verantwoorde 

zorg en maximale transparantie. Een doelmatige aanpak met de juiste definiëring 

en normering blijft een uitdaging. 

 

Bij de huidige verplichtingen uit het Woonzorgdecreet van 15 februari 2019 en de 

nieuw voorgestelde maatregelen vraagt de VVSG aandacht voor de specifieke context 

van de publieke woonzorgcentra die al onderhevig zijn aan tal van toezichts- en 

controlemechanismes. Lokale besturen zijn vaak actor en regulator tegelijkertijd. 

De VVSG telde op 1 april 2023 216 woonzorgcentra in het Vlaamse Gewest. 

 

De spreker schuift drie aandachtspunten naar voren: de bestaande verplichtingen, 

de nieuwe maatregelen van minister Hilde Crevits en de rol van de lokale overheid 

als regisseur. 



1573 (2022-2023) – Nr. 2 13 

  Vlaams Parlement 

2. Huidige bepalingen 

Evi Beyl zegt dat het Woonzorgdecreet van 15 februari 2019 bepaalt dat voor zover 

er geen wettelijke bepalingen zijn opgelegd die met dezelfde finaliteit en draag-

wijdte de bestuurlijke en financiële weerbaarheid en transparantie waarborgen een 

aantal bijkomende verplichtingen worden opgelegd aan de voorzieningen. Het gaat 

onder meer over een administratief basisdossier bijhouden, een financieel plan 

kunnen voorleggen, een boekhouding voeren, de aanmeldingsplicht vervullen, 

strategische beslissingen melden, een code van goed bestuur hebben, en enkele 

extra controlemaatregelen voor grote initiatiefnemers. 

 

De VVSG wenst geen nieuwe plannen en dossiers omdat dat enkel tot overregulering 

leidt. Bestuurlijke en financiële transparantie, goed bestuur en organisatiebeheersing 

worden voldoende gewaarborgd door het decreet van 22 december 2017 over het 

lokaal bestuur en het Provinciedecreet van 9 december 2005. De VVSG stelt voorts 

voor om de meldingsplicht te reduceren tot meldingen die nog niet op een andere 

wijze worden doorgegeven aan het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid of het 

agentschap Binnenlands Bestuur. De meldingsplicht wordt bij voorkeur beperkt tot 

relevante meldingen. Zo is een veelvuldige wissel van de dagelijkse verantwoordelijke 

van een woonzorgcentrum een duidelijk knipperlicht. 

 

De VVSG staat achter een gemeenschappelijke leidraad voor goed bestuur met 

praktische handvatten. Dergelijk instrument maakt het interne toezichthouders ge-

makkelijker om hun rol te vervullen. 

 

De VVSG wil samen met de sector nagaan hoe de transparantie van administratieve 

gegevens kan worden verbeterd. Daarbij moet in de eerste plaats worden uitgegaan 

van de thans beschikbare informatie en data bij het Departement WVG en het 

Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid. Voorbeelden van dergelijke gegevens zijn 

de personeelsratio’s, het erkende aanbod, de bezettingsgraad, financiële ratio’s en 

gegevens over dagprijzen en supplementen. 

3. Voorgestelde bijkomende maatregelen 

Er is bijkomend voorgesteld om inzake dagprijscontrole afspraken te maken over 

een uniforme rapportering van de woon-, zorg-, leef- en overheadcomponenten. 

Andere bijkomende maatregelen focussen op het financiële beheer door de initiatief-

nemers. 

 

De VVSG is van oordeel dat publieke middelen voor zorg en ondersteuning moeten 

worden gebruikt om maatschappelijk verantwoorde zorg en ondersteuning aan te 

bieden want dat is de drijfveer waarom lokale besturen actief inzetten op ouderen-

zorg. Ze willen immers een bijdrage leveren aan kwaliteitsvolle, sociaal rechtvaardige, 

performante, relevante en toegankelijke ouderenzorg. Lokale besturen verantwoorden 

de besteding van publieke middelen op een transparante wijze in de verschillende 

beheersrapporten van de beleids- en beheerscyclus. Een sectorspecifieke uniforme 

boekhouding kan de transparantie van opbrengsten en kosten van een zorgvoorziening 

verhogen maar de VVSG schuift enkele randvoorwaarden naar voren. Deze rand-

voorwaarden worden ook aanbevolen door de professoren Johan Christiaens en 

Christophe Vanhee in hun onderzoek naar een sectorspecifieke transparante boek-

houding. Een sectorspecifieke boekhouding mag geen doel op zich zijn en moet 

aansluiten bij de informatiebehoefte van de initiatiefnemer. Omdat analytische infor-

matie een prijs kent, moet een kosten-batenanalyse worden uitgevoerd. De focus 

moet liggen op alle essentiële informatie. De VVSG wil alle krachten bundelen om 

tot een voordelige softwareoplossing te komen die voldoet aan de informatiebehoefte 

van de Vlaamse overheid en de initiatiefnemers. 
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Het is voorts belangrijk om draagvlak te creëren onder de initiatiefnemers door 

hun de nodige vrijheid te bieden. De drie juridische entiteiten kunnen hun eigen 

boekhoudregels behouden mits enkele additionele informatieverplichtingen worden 

opgelegd. De VVSG wil waarderingsregels en verdeelsleutels vrijhouden. Initiatief-

nemers zijn transparant over de manier waarop ze de kosten verdelen. 

 

De VVSG is geen voorstander van een uniform rekeningstelsel of gedetailleerde 

standaardkostenplaatsen want dat garandeert niet dat organisaties uniform te 

werk gaan. Het kan leiden tot conflicten met andere regelgeving. De VVSG waar-

schuwt voor te veel administratieve overlast voor de initiatiefnemers en pleit ervoor 

om uit te gaan van de bestaande boekhouding. Er moet samen met de sector worden 

onderzocht hoe dat softwarematig kan worden ondersteund zodat de analytische 

informatie laagdrempelig gerapporteerd kan worden. 

 

De VVSG wil een realistische timing voor de bijkomende rapporteringsverplichting. 

Er moet tijd worden genomen om tot duidelijke definities te komen van woon-, 

leef-, zorg- en overheadkosten. Er zal zeker impact zijn op de lokale besturen want 

er zijn algemene kosten die thans op andere beleidsvelden worden geboekt. Er 

moet ruimte worden genomen voor een testfase. 

 

De VVSG wenst voorts enkele opmerkingen te maken bij de voorgestelde bijkomende 

financiële maatregelen. Het gemeenschappelijke doel is duidelijk: iedereen wil 

kwaliteitsvolle, betaalbare en toegankelijke ouderenzorg. De toezichthoudende 

overheid is waakzaam voor nalatigheid van de zorgaanbieders en de daarmee gepaard 

gaande risico’s voor de kwaliteit, betaalbaarheid en toegankelijkheid. De VVSG 

vraagt om omzichtig om te springen met bijkomende normen voor de initiatiefnemers. 

Het is onduidelijk of de voorgestelde maatregelen fundamenteel zullen bijdragen aan 

de realisatie van de doelstellingen. De VVSG is tegelijk bezorgd over de admini-

stratieve lasten die hiermee gepaard kunnen gaan. 

4. Lokale besturen als regisseur 

De lokale besturen vervullen eveneens de rol van regisseur. Wanneer een voorziening 

wordt gesloten moet rekening worden gehouden met een groot aantal zorgbehoevende 

ouderen die zonder woonst komen te staan. Verhuizen naar een woonzorgcentrum 

is niet vanzelfsprekend. In bepaalde regio’s zijn er niet direct voldoende woon-

gelegenheden beschikbaar om zomaar een groep ouderen te verhuizen. Vaak hebben 

de ouderen in kwestie specifieke noden. Het gaat bijvoorbeeld vaak om mensen 

met dementie. 

 

Lokale besturen staan als regisseur in voor en garanderen een menswaardig be-

staan voor al hun inwoners en bijgevolg ook voor wie in een woonzorgcentrum 

verblijft. Recente ervaringen hebben geleerd dat inwoners snel de weg naar het 

gemeentehuis vinden op zoek naar een oplossing. De burgemeester van Beersel, 

waar recent problemen waren met een woonzorgcentrum van Orpea, heeft de sluiting 

van het woonzorgcentrum in de pers vernomen. Voor de VVSG is dergelijke situatie 

niet voor herhaling vatbaar. Een vijftal bewoners zijn verhuisd naar vrije plaatsen 

in het openbare woonzorgcentrum. 

 

In een andere recente situatie in de provincie Antwerpen is het lokaal bestuur wel 

op voorhand geïnformeerd door het Vlaams Agentschap Zorg en Gezondheid. Artikel 

66 van het Woonzorgdecreet van 15 februari 2019 bepaalt dat er overleg dient 

plaats te vinden met gemeentebestuur en OCMW bij een effectieve sluiting. De 

VVSG wil deze bepaling concretiseren zodat het in de praktijk gestroomlijnd kan 

verlopen. Tijdig overleg is aangewezen, aangezien het om een logistiek en organi-

satorisch complexe opdracht gaat. Er moet worden afgesproken wie initiatief 

neemt, wie waarvoor verantwoordelijk is en welke scenario’s voorhanden zijn. 

Communicatie met familie en bevolking is eveneens cruciaal. 
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5. Besluit 

De VVSG vraagt aandacht voor artikel 8 van het Woonzorgdecreet van 15 februari 2019. 

Er moet in de eerste plaats worden gebruikgemaakt van alle bestaande controle-

mechanismes alvorens nieuwe regelgeving in het leven te roepen. Ten slotte moet 

het belang van alle kwetsbare ouderen voor ogen worden gehouden bij een sluiting. 

IV. Uiteenzetting door Karine Moykens, secretaris-generaal 

van het Departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin 

1. Reactie op de vier voorstellen in het voorstel van resolutie 

1.1. Aanstellen van een crisismanager en van een curator 

Karine Moykens leest in het voorstel van resolutie dat een crisismanager aangesteld moet 

worden die waakt over het goede financiële beheer van de erkende zorgvoorzieningen 

en indien nodig het beleid kan bijsturen. Het Toezichtsdecreet van 19 januari 2018 

vormt de basis om beschermende maatregelen uit te vaardigen. Er kan een crisis-

manager worden aangesteld wanneer dat vereist is om de veiligheid of de gezond-

heid van de zorggebruiker te vrijwaren. De decreetgever heeft de uitvoerende 

overheid de vrijheid gegeven om te beslissen wanneer beschermende maatregelen 

moeten worden opgelegd. 

 

Er is al enkele keren gebruikgemaakt van deze mogelijkheid. Tijdens de corona-

pandemie zijn crisismanagers aangesteld in vier voorzieningen. Later is bij twee 

voorzieningen een crisismanager aangesteld na problemen met het zorg- en medicatie-

beleid. Ten slotte is in nog één geval een algemene crisismanager aangesteld. 

 

Voorts wordt in het voorstel van resolutie voorgesteld om een curator aan te stellen. 

Een curator kan alleen maar aangesteld worden door een rechter bij een faillissement. 

De Vlaamse overheid is niet gemachtigd om een curator aan te stellen. 

1.2. Zorgcontinuïteit garanderen 

Het voorstel van resolutie vraagt om de nodige maatregelen te nemen om de zorg-

continuïteit te garanderen voor alle bewoners van woonzorgcentra, assistentiewoningen 

en andere erkende zorgvoorzieningen. Ook voor de zorgcontinuïteit zijn de ver-

melde beschermende maatregelen cruciaal. De Vlaamse overheid kan een aantal 

zaken opleggen: een opnamestop voor nieuwe bewoners, de zorgzwaarte van de 

bewoners in kaart brengen bij een groep van assistentiewoningen, een voltijdse 

directeur aanstellen, een externe expert aanstellen, een rapporteringsplicht over 

de personeelsinzet opleggen of een crisismanager aanstellen. 

 

Bij een rechtspersoon die nog niet failliet is kan een voorlopige bewindvoerder 

aangesteld worden. De Vlaamse overheid moet daartoe een verzoek indienen bij 

de rechtbank. De ervaring leert dat het in kritische situaties – wanneer de zorg-

continuïteit in het gedrang komt – enige tijd duurt vooraleer er reactie komt van 

de rechtbank. Een dagvaarding neemt doorgaans een paar weken in beslag. Er is 

een snellere procedure maar die wordt slechts zelden aanvaard. Om die reden 

wordt er sneller gebruikgemaakt van de beschermende maatregelen. 

 

De overheid is desondanks bereid hiervan werk te maken omdat de voorlopige 

bewindvoerder een potentieel instrument blijft. Het belang van de rechtspersoon 

wordt op dit ogenblik centraal gesteld. Een nieuw uitvoeringsbesluit, dat op korte 

termijn wordt voorgelegd aan de Vlaamse Regering, zal het belang van de bewoners 

en zorgcontinuïteit mee centraal stellen bij het aanstellen van een voorlopige bewind-

voerder. 
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1.3. Financiële inspectie versterken en sneller handhaven bij vaststelling of 

vermoedens van onevenwichtige transfers 

Het gaat meer bepaald om onevenwichtige transfers in woonzorggroepen die ten 

nadele zijn van de erkende zorgvoorzieningen en de bewoners ervan. Op vraag 

van Karine Moykens en na instemming van de Vlaamse Regering is recent beslist 

om extra zorginspecteurs aan te werven. Er loopt op dit ogenblik een procedure 

om vijf extra zorginspecteurs aan te trekken. Minister Hilde Crevits heeft zich ertoe 

geëngageerd om dit opnieuw te bespreken indien deze uitbreiding niet zou vol-

staan. In het kader van de lopende besprekingen met de koepels wordt onderzocht 

wat deze uitbreiding betekent voor de financiële inspecties. Het wordt zaak de ge-

paste financiële profielen te vinden om complexe financiële inspecties uit te voeren. 

In de lopende procedure waren er vijf kandidaten maar geen van die kandidaten 

is geschikt bevonden.  

 

Een inspectie van de financiële gezondheid heeft tot doel om een objectief beeld 

te vormen van de financiële situatie van de beheersinstantie en te oordelen in 

welke mate de financiële situatie een bedreiging vormt voor de continuïteit van 

zorg- en dienstverlening. De focus ligt op alle sectoren waar een onderbreking van 

de zorg- en dienstverlening directe en belangrijke impact heeft op de gebruikers. 

Om de beschikbare inspectiecapaciteit efficiënt en effectief in te zetten verlopen 

deze inspecties risicogestuurd. Er wordt gebruikgemaakt van een knipperlichten-

instrument dat automatisch financiële ratio’s berekent op basis van enkele elektronische 

databanken. Bij potentiële financiële moeilijkheden wordt geïnspecteerd om de situatie 

te kunnen inschatten. 

 

Het financiële basistoezicht streeft drie doelstellingen na: financiële rapportering, 

doelmatige besteding en financiële gezondheid. De financiële rapportering bepaalt 

of de subsidiërende entiteit de subsidies correct kan berekenen, in welke mate de 

rapportering kan worden gebruikt bij een verdere dossierbehandeling en of er vol-

doende inzicht is in de besteding van de subsidies. De boekhouding moet bijvoorbeeld 

aantonen of er reserves zijn. Onregelmatigheden ten aanzien van de boekhoud-

wetgeving worden eveneens geregistreerd. 

 

Doelmatige besteding betekent dat wordt nagegaan of de subsidies niet aan andere 

doeleinden zijn besteed dan waarvoor ze zijn toegekend. Het doelmatigheidsprincipe 

uit artikel 11 van de wet van 16 mei 2003 tot vaststelling van de algemene bepalingen 

die gelden voor de begrotingen, de controle op de subsidies en voor de boekhouding 

van de gemeenschappen en de gewesten, alsook voor de organisatie van de controle 

door het Rekenhof dient te worden nageleefd. Het doel van de inspectie van de 

financiële gezondheid is de continuïteit van de dienstverlening. 

 

Het basistoezicht wordt tijdens inspectierondes uitgevoerd in de sectoren die 

hoofdzakelijk door Vlaanderen gesubsidieerd worden. In tegenstelling tot andere 

inhoudelijke inspecties worden deze inspecties vooraf aangekondigd. Initiatiefnemers 

moeten vooraf immers de nodige documenten bijeenbrengen. 

 

Tot 2022 verliepen de inspecties van de financiële gezondheid op basis van het 

knipperlichteninstrument. Sedert de zesde staatshervorming worden woonzorg-

centra door Vlaanderen gesubsidieerd. In 2022 is een inspectieronde gestart in alle 

woonzorgcentra van het laatst beschikbare boekjaar. De twee voorafgaande boek-

jaren worden als vergelijkingsbasis gebruikt. Deze inspectieronde zal meerdere jaren 

in beslag nemen. In 2022 zijn 92 inspecties uitgevoerd bovenop de 33 risicogestuurde 

inspecties die uitsluitend op de financiële gezondheid focusten. 

 

De indruk blijkt te leven dat er vaker geïnspecteerd wordt bij leden van VLOZO of 

andere private zorgondernemingen. Karine Moykens benadrukt dat Zorginspectie 

niet weet welke voorzieningen lid zijn van VLOZO. Zorginspectie is er evenmin van 
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op de hoogte of er een commercieel initiatief schuilgaat achter een vzw. Allicht is 

de oorzaak van die indruk te zoeken in de risico’s, klachten en opvolginspecties, en 

in het groter aandeel van commerciële initiatieven op de lijst van verhoogd toezicht. 

De citaten van Johan Staes uit inspectieverslagen van not-for-profitinitiatieven be-

wijzen dat Zorginspectie objectief vaststelt. 

2. Voorstellen 

2.1. Uitbreiding bevoegdheid Zorginspectie 

Karine Moykens benadrukt dat wat volgt voorstellen zijn en geen beslissingen. Een 

en ander is in voorbereiding. Het overleg met koepels en minister is lopende. Zo 

wordt er voorgesteld om de bevoegdheid van Zorginspectie uit te breiden, wat een 

aanpassing zal vergen van het Toezichtsdecreet van 19 januari 2018. De uitbreiding 

houdt in dat Zorginspectie ook gelieerde rechtspersonen kan inspecteren en alle 

noodzakelijke databanken kan consulteren. 

2.2. Financiële maatregelen  

Daarnaast wordt een reeks financiële maatregelen voorgesteld. Daarover vond al 

een eerste overleg plaats met de drie koepels. Het tweede gesprek is gepland. Zo 

wordt er een verbod op winst op zorg voorgesteld. Alvorens dat verbod decretaal 

verankerd kan worden moeten enkele randvoorwaarden vervuld zijn. Zo moeten 

de begrippen ‘zorgcomponent’ en ‘winst’ precies omschreven worden. Deze aspecten 

vallen onder het traject naar een sectorspecifieke transparante boekhouding. 

 

Een tweede element is de intrestvoet op leningen verstrekt door niet-professionele 

kredietverstrekkers. Volgens VLOZO bedraagt de interestvoet voor achterstallige 

betalingen 8,5 tot 10 percent. Volgens Karine Moykens is dat een overschatting 

van de financieringskosten bij normale en structurele financiering. Er moet een 

onderscheid worden gemaakt tussen achterstallen en normale structurele financiering. 

De bancaire intrestvoeten mede in functie van de looptijd van de financiering vormen 

wel een normaal en marktconform niveau. Dat verklaart waarom haar voorstel 

rond de Euribor plus 50 basispunten ligt. 

 

Er wordt ten derde een verbod voorgesteld op beleggingen in risicodragende effecten. 

Er zijn initiatiefnemers die hun cashoverschot in effecten beleggen die een beurs- 

en/of wisselkoersrisico lopen. Deze maatregelen gelden niet exclusief voor commerciële 

initiatieven maar voor alle rechtspersonen.  

 

Ten vierde wordt voorgesteld om het schenken van geld te beperken tot 1000 euro 

per jaar. Niemand wil verbieden dat een woonzorgcentrum een schenking doet aan 

een organisatie als Kom op tegen Kanker. Daarnaast wordt een verbod op het 

schenken van onroerende goederen voorgesteld. Inspectierondes in andere sectoren 

toonden aan hoe een aantal initiatiefnemers een deel van het cashoverschot weg-

geeft, het onroerend patrimonium geheel of gedeeltelijk wegschenkt, of verkoopt 

tegen een lage prijs om het vervolgens te huren. Tijdens de lopende inspectieronde 

van woonzorgcentra is dat evenwel nog niet vastgesteld. 

 

Initiatiefnemers met een negatief eigen vermogen worden ten vijfde verplicht om 

dat aan te zuiveren door een kapitaalverhoging of een inbreng in speciën. Een van 

de voornaamste graadmeters voor de financiële toestand van een rechtspersoon is 

het eigen vermogen. Het eigen vermogen is het gedeelte van de bezittingen waar 

geen schuld tegenover staat. Diverse initiatiefnemers van ouderenvoorzieningen 

noteren een negatief eigen vermogen: door het geboekte verlies zijn hun schulden 

groter dan hun bezittingen. 
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Ten zesde dient het verstrekken van leningen aan derden verboden of beperkt te 

worden tot 5 percent van het balanstotaal. Bij grote leningen moet een garantie 

op terugbetaling ingebouwd worden. Er wordt geregeld vastgesteld dat initiatief-

nemers cashoverschotten geheel of gedeeltelijk ter beschikking stellen van derden. 

Die derden zijn dikwijls bestuurders of gelieerde rechtspersonen. De interest die 

op dergelijke leningen wordt betaald is niet steeds marktconform. Daarnaast be-

staat het risico dat de schuldenaar niet in staat is om de ontvangen bedragen terug 

te betalen. 

 

Ten slotte wordt voorgesteld om een verbod uit te vaardigen op het verstrekken 

van waarborgen voor verplichtingen van derden. Bij twee initiatiefnemers is vast-

gesteld dat bezittingen gebruikt worden als waarborg voor schulden van derden. 

Als de derde partij de schulden niet terugbetaalt, wendt de schuldverlener zich tot 

de borgstellende partij om de gewaarborgde schulden terug te betalen. 

2.3. Dagprijscontrole 

In reactie op de opmerking van Zorgnet-Icuro dat de dagprijscontrole verouderd 

is en dringend aan een evaluatie en herijking toe is, wijst Karine Moykens erop dat 

over het huidige controlemechanisme in het kader van de zesde staatshervorming een 

akkoord is gesloten met de koepels. Er is in samenspraak gekozen voor continuering 

en er is een evaluatie in het vooruitzicht gesteld. De evaluatie is lopend. Een actualisatie 

is ook nodig. De classificatie als verouderd omschrijven is te kort door de bocht 

omdat het systeem waardevolle basiselementen bevat. 

 

Zorginspectie zet gefaseerd in de tijd in op drie relevante maatregelensets. Telkens 

moeten enkele randvoorwaarden vervuld zijn alvorens de volgende set van maat-

regelen kan worden geïmplementeerd. Zo wordt ten eerste voorgesteld om vanaf 

1 september 2023 het indexatieprincipe aan te passen. Voor 1 maart 2023 was 

indexatie mogelijk na twaalf maanden. Vanwege de energiecrisis is indexatie na zes 

maanden mogelijk gemaakt. Deze uitzonderingsmaatregel loopt nog tot 1 september 

2023. Er liggen drie scenario’s voor om vanaf 1 september 2023 een nieuwe maat-

regel in te voeren. De scenario’s worden onderzocht en besproken met de koepels. 

 

Er wordt ten tweede voorgesteld om in 2024 een grote stap te zetten in het aanscherpen 

van de dagprijscontrole. De voorgestelde stap zal het einde betekenen van de vrije 

prijszetting voor de woonzorgcentra. Het is de bedoeling hiermee klaar te zijn tegen 

1 januari 2024. De controle op dagprijsdossiers bij infrastructuurinvesteringen en 

nieuwe voorzieningen wordt verstrengd. Er volgt een begrenzing van prijsstijgingen 

bij andere investeringen. Bepaalde parameters die voorzieningen gebruiken worden 

geactualiseerd. De kortingen op de dagprijs worden gereguleerd zodat ze effectief 

doorgerekend worden. De bewonersparticipatie in de gebruikersraad wordt ver-

sterkt. De supplementen worden onder de loep genomen. Er zal worden afgesproken 

welke supplementen aanleiding kunnen geven tot een prijsverhoging. 

 

Er wordt ten derde voorgesteld om vanaf 2025 gebruik te maken van gegevens uit 

de transparante sectorspecifieke analytische boekhouding voor de dagprijscontrole. 

De transparante boekhouding moet een uniform en correct zicht bieden op de vier 

kostencomponenten. Aldus zal het mogelijk zijn om op uniforme wijze te rapporteren 

over deze componenten, om het verbod op winst op de zorgcomponent te monitoren 

en om de kostprijscomponenten in te bedden in de dagprijscontrole. 

 

Deze voorstellen zijn een aanpassing van wat Karine Moykens op 21 maart 2023 

in commissie heeft verklaard, wat bewijst dat de administratie hier volop mee bezig 

is. Op 21 maart 2023 is gezegd dat de informatie zou worden opgevraagd aan de 

hand van dagprijsformulieren. Tal van experten hebben erop gewezen dat dit geen goed 

bestuur zou zijn. De VVSG heeft terecht gewezen op het belang van administratieve 

lastenverlaging. Daarom is beslist dat eerst juiste definities en verdeelsleutels 
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moeten worden afgesproken zodat correcte richtlijnen kunnen worden bezorgd aan 

de sector. De complexiteit van de kosten- en organisatiestructuur is immers niet 

te onderschatten. Dat alles moet in onderlinge afstemming vorm krijgen in het 

traject naar een transparante sectorspecifieke boekhouding. 

3. Sectorspecifieke transparante analytische boekhouding 

De sectorspecifieke transparante en analytische boekhouding vormt het sluitstuk 

van alle financiële maatregelen. Dit traject ging van start in 2017 als voorbereiding 

op de zesde staatshervorming. De UGent heeft een studie uitgevoerd die werd 

opgeleverd in 2019. Vanwege de coronapandemie is daaraan pas in 2022 voortgewerkt. 

In 2022 is de projectopdracht gegund aan Möbius. Dit project beoogt verschillende 

doelstellingen. Het moet in de eerste plaats zicht bieden op de kostencomponenten, 

de winst op de zorg en relevante elementen voor dagprijscontrole en financiële 

handhaving. 

 

Slide 16 biedt een schematische voorstelling van de doelstellingen voor de ver-

schillende belanghebbenden. Bewoners krijgen transparantie over het woonzorg-

centrum waar ze verblijven en de betaalde dagprijs. Inzicht in de verschillende 

kosten biedt vergelijkingsmogelijkheden met andere woonzorgcentra. De reële 

zorgkosten worden zichtbaar met een onderscheid tussen zorgsubsidie en dagprijs. 

 

Burgers krijgen transparantie in de besteding van overheidsmiddelen. De bestaans-

reden van bepaalde kosten wordt onderbouwd. Voor woonzorgcentra vormt deze 

boekhouding de basis voor gefundeerde duurzame strategische management-

beslissingen. Ze krijgen inzicht in de financiële gezondheid van elk activiteitencentrum. 

Het wordt mogelijk te benchmarken met gelijksoortige en andere woonzorgcentra. 

De overheid krijgt transparantie in de besteding van de middelen. Ze kan de dagprijs-

elementen geïnformeerd en proactief monitoren. 

 

Dit project verloopt zoals te zien op slide 17 in verschillende fases. De opstartfase is 

achter de rug. Er zijn interviews afgenomen. De projectgroepen zijn samengekomen. 

Er vond een eerste stuurgroep plaats. Een aantal fases spoort gedeeltelijk gelijk. 

Tot juni 2023 loopt de opmaak van het implementatieplan. Tijdens de gelijktijdig 

lopende tweede fase worden de basisbegrippen gedefinieerd tegen oktober 2023. 

Iedereen dient immers dezelfde taal te spreken. Gegevens moeten op dezelfde 

wijze geïmplementeerd, geïnterpreteerd, gealloceerd en gerapporteerd worden. Dat 

laatste gebeurt in een werkgroep met experten afgevaardigd door de drie koepels. 

 

In mei 2023 gaat de derde fase van start voor de ontwikkeling van het standaard-

rapporteringsjabloon. In de daaropvolgende vierde fase zullen vanaf oktober 2023 

duidelijke praktische richtlijnen worden afgesproken op basis van ervaring opgedaan 

in de proeffase. In de vijfde fase krijgt de regelgeving vorm. De zesde en de zevende 

fase zijn de gefaseerde uitrol en de start van de rapportering. 

V. Vragen van de leden 

1. Vragen van Hannes Anaf 

Hannes Anaf feliciteert Zorginspectie met haar goede inspectieverslagen waarop 

de studiedienst van Vooruit zich heeft kunnen baseren. De studiedienst heeft de 

verschillende verslagen naast elkaar gelegd om te kijken welke conclusies eruit 

kunnen worden getrokken. De uitbreiding van de bevoegdheid van Zorginspectie 

tot de gelieerde rechtspersonen is absoluut noodzakelijk. Het is immers moeilijk 

om de – allicht bewust zo opgezette – complexe structuren in kaart te brengen. 
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Het is de overheid die bepaalt hoeveel bedden er mogen worden uitgebaat en tegen 

welke voorwaarden. Het is in dat opzicht evident dat de uitbating correct verloopt. 

Als de overheid het aantal plaatsen beperkt, kan het niet dat spelers winst maken 

door die schaarste te benutten. 

 

Onder Orpea België ressorteren meer dan veertig verschillende entiteiten. Ze leveren 

diensten aan elkaar en verstrekken elkaar krediet. Armonea telt dertien entiteiten 

die verplicht participeren in Armonea en Colisée. Vulpia bestaat uit vier verschillende 

takken. De financiële inspectieverslagen leren dat er tussen deze structuren geld 

wordt verschoven om winst te genereren voor de overkoepelende holding en om 

schulden en risico’s te concentreren bij de individuele voorzieningen. Wie de ver-

schillende inspectieverslagen naast elkaar legt, kan daar – ondanks de tegengestelde 

bewering van Johan Staes – niet omheen. 

 

Hannes Anaf wil van de drie koepels vernemen of er een logica of noodzaak achter 

deze verschillende structuren zit. Werken de publieke en de not-for-profitsector 

ook met dergelijke structuren? Welke meerwaarde biedt deze werkwijze? 

 

Het is een goede zaak dat werk wordt gemaakt van een transparante boekhouding 

maar hoe wordt dat toegepast bij de geschetste veelheid aan structuren? Is het 

aangewezen dat de overheid enkele modelstructuren decretaal oplegt? Een trans-

parante boekhouding die enkel geldt voor de individuele woonzorgcentra biedt 

evenmin een totaalbeeld. Het pleidooi van de VVSG voor vrijheid bij de invoering 

daarvan hoeft daarmee niet in tegenspraak te zijn. 

 

Hannes Anaf is bezorgd over de financiële situatie van veel woonzorgcentra. Volgens 

VLOZO zijn er evenwel geen of slechts beperkte financiële moeilijkheden. Het is 

bijzonder dat Johan Staes aangeeft dat er zelfs bij Orpea niets aan de hand is. Uit 

de financiële verslagen blijkt dat het bedrijfskapitaal van de individuele woonzorg-

centra in drie van de vier grote groepen jaar na jaar afneemt. Bij Armonea was dat 

in 2018 -17,9 miljoen euro, in 1019 -44,7 miljoen euro en in 2020 -56 miljoen 

euro. Bij Orpea is dat in dezelfde periode gedaald van -83 over -100 tot -127 miljoen 

euro en bij Vulpia van -12 over -17 tot -30 miljoen euro. Hoe strookt dat met de 

bewering dat er geen problemen zijn met de rendabiliteit van de individuele woonzorg-

centra? 

 

Leningen binnen de groep moeten volgens VLOZO marktconform zijn. Waarom ligt 

de rente van leningen van de groep aan individuele woonzorgcentra hoger dan de 

rente van leningen van individuele woonzorgcentra aan de groep? Hoe kan dat 

worden verklaard aangezien er op deze wijze jaarlijks middelen versluisd worden? 

 

Bij de managementfees wordt steeds gewezen op de meerwaarde voor de zorg-

ontvanger. De gezamenlijke aankopen en het inzetten van professionele diensten 

van de holding leiden tot kostenbesparingen. In dat opzicht verbaast het de spreker 

dat de commerciële centra in de praktijk de duurste zijn. Volgens Johan Staes zijn 

de aantijgingen van Vooruit fout omdat de diensten die tegenover de fees staan 

bewezen kunnen worden. Hannes Anaf twijfelt eraan of VLOZO de financiële inspectie-

verslagen heeft gelezen. 

 

In het inspectieverslag van Hof Ter Dennen van Armonea staat bijvoorbeeld dat de 

exploitatie winstgevend is maar de resultatenrekening met een klein positief resultaat 

wordt afgesloten omdat een gelieerd rechtspersoon een fee aanrekent die afhankelijk 

is van de grootte van de exploitatiewinsten. Hannes Anaf herhaalt zijn vraag of 

Johan Staes kan bewijzen dat er diensten staan tegenover deze managementfees. 

Is dit een manier om winst door te sluizen naar de overkoepelende holding? 
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De spreker wil van alle sprekers vernemen hoe ze tegenover een winstverbod op 

zorg staan. Hoe zouden zij dat definiëren? Voor welke elementen moet het winst-

verbod gelden? 

 

VLOZO klaagt dat de commerciële sector te vaak geïnspecteerd wordt terwijl dat 

verklaard kan worden door de vaststelling dat VLOZO-leden disproportioneel voor-

komen op de zwarte lijst. De spreker is tevreden met de rechtzetting van Karine 

Moykens. 

 

Sinds 2018 kan ook de commerciële sector een beroep doen op VIPA-subsidies. 

Hoeveel VLOZO-leden doen sedertdien een beroep op VIPA of maken gebruik van 

het infrastructuurforfait van 3 euro per dag per bed? Volgens Hannes Anaf doet 

een ruime meerderheid dat waardoor de verklaring vervalt waarom de commerciële 

sector duurder is. 

 

De voorstellen van Karine Moykens bevatten enkele sterke voorstellen waarmee 

het Vlaams Parlement aan de slag moet gaan. Bestaat de mogelijkheid om bij mis-

bruik een prijsverlaging op te leggen aan een voorziening? 

 

Kan Vlaanderen voorkomen dat de huidige en de toekomstige bewoners van een 

Orpeavoorziening meebetalen voor de schulden die Orpea internationaal heeft ge-

maakt? Enkele individuele woonzorgcentra lijken immers in slechte papieren te 

zitten. 

 

De VVSG vraagt terecht om lokale besturen te informeren over problemen in een 

woonzorgcentrum. Hoe willen de lokale besturen precies geïnformeerd worden? 

Zijn lokale besturen voorbereid op eventuele faillissementen? 

 

Wat is de visie van de koepels op de voorstellen van Zorginspectie? Zijn het realistische 

voorstellen?  

2. Vragen van Veerle Geerinckx 

Veerle Geerinckx is van oordeel dat de titel van dit voorstel van resolutie beladen 

is. Fraude is een misdrijf dat bestraft moet worden. Ze raadt aan de toon wat te 

milderen omdat dergelijke woorden hard kunnen aankomen. In de verschillende 

inspectieverslagen wordt geen melding gemaakt van frauduleuze praktijken. In het 

voorstel van resolutie is voorts sprake van managementfees en leningen waarvan 

de uitkomst onbekend blijft. Veerle Geerinckx meldt dat dergelijke opmerkingen 

ook worden gemaakt in financiële verslagen over de not-for-profit. 

 

Iedereen is het erover eens dat een slechte situatie is vastgesteld bij Orpea. In 

vrijwel elk inspectieverslag is sprake van negatieve ratio’s. Ondanks diverse op-

roepen wordt er niet goed samengewerkt met Zorginspectie. De structuur met ver-

schillende vennootschapstypes is niet transparant. Er moeten stappen gezet 

worden in de richting van meer transparantie. 

 

De ene spreker zegt dat er geen winst wordt gemaakt op zorg. De andere spreker 

wil het verbieden. Veerle Geerinckx pleit voor een duidelijke definitie zodat iedereen 

over hetzelfde spreekt. 

 

Van Johan Staes wil de spreker vernemen waarom veel VLOZO-leden niet voor de 

vzw-structuur opteren. Gaat het louter en alleen om het eigenaarschap? 

 

Had VIPA-subsidiëring kunnen vermijden dat spelers moesten aankloppen bij Aedifica 

of Cofinimmo? Had dat impact gehad op de dagprijs? 
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De slechte financiële ratio van veel for-profitvoorzieningen valt op. Is er een link 

met de managementfees, huur of leningen? Of ligt de verklaring louter en alleen 

in het ongelijke speelveld in het verleden? 

 

Hoe groot is de kloof tussen de middelen die de moederbedrijven bijpassen aan 

investeringen voor investeringen en kastekorten, en de winstuitkering voor aandeel-

houders en te betalen huur? 

 

Hoge fees, winst maken op zorg en zorgkwaliteit worden vaak aan elkaar gelieerd. 

De verdeling tussen rob en rvt is weggewerkt. Hoe staat het met de financiering 

van het personeel? 

 

Hoe valt het verschil in personeelsinzet tussen for-profitvoorzieningen en andere? 

Hoe dient dat verschil geïnterpreteerd te worden? 

 

De leden van Zorgnet-Icuro hebben vaak een christelijke achtergrond. Op welke 

wijze verschilt de aanpak in de commerciële sector van de wijze waarop klooster-

ordes of andere gelieerde organisaties vroeger gebouwen ter beschikking stelden 

of leningen verstrekten?  

 

Zijn managementfees goed bestuur als de overkoepelende organisaties gezamen-

lijke taken overnemen van de uitbaters?  

 

De ratio is bij veel vzw’s goed. Is dat het gevolg van goed bestuur of omdat er 

vroeger meer subsidies beschikbaar waren? 

 

Hoe verklaart Zorgnet-Icuro de opmerking van Zorginspectie dat sommige vzw’s 

niet kunnen aantonen dat overheidsmiddelen doelmatig worden ingezet? 

 

Is er sprake van een ongelijk speelveld? Een aantal initiatiefnemers biedt bijvoorbeeld 

ook gezinszorg aan. Commerciële initiatieven hebben die mogelijkheid niet. 

 

Heeft de VVSG zicht op de financiële stroom van de lokale besturen naar de publieke 

voorzieningen? Hoe boeken de lokale besturen dergelijke bijpassingen? 

 

De publieke sector werkt met andere personeelsstatuten. Openbare voorzieningen 

lopen achter met IFIC. Staat de publieke sector open voor een gelijk speelveld? De 

openbare sector werkt met meer personeel dan de andere sectoren. Wordt het 

personeel er op dezelfde wijze ingezet? Heeft het personeel er meer vakantie? Kan 

het personeel er vlotter een dienst onderbreken waardoor het niet aanwezig is op 

de werkvloer?  

 

Veerle Geerinckx begrijpt waarom Zorginspectie niet wenst in te gaan op de fraude-

aantijgingen. Uit de voorstellen van Zorginspectie kunnen andere zaken worden 

afgeleid. Hoe wil Zorginspectie een voorlopig bewindvoerder aanstellen bij voor-

zieningen die weigeren informatie te delen? 

 

Iedereen hoopt dat de sectorspecifieke transparante boekhouding tot een goed 

instrument uitgroeit. Hoe ziet Zorginspectie dat concreet, gezien het diverse karakter 

van de sector? 

 

De inspecties van de financiële gezondheid blijken niet van toepassing te zijn op 

de openbare woonzorgcentra (Schriftelijke vraag Vl.Parl. 2022-23, nr. 441, van 

Veerle Geerinckx aan minister Hilde Crevits). Worden er afspraken gemaakt met 

de openbare besturen om ook daar zicht te krijgen op de toestand? Dat is een 

belangrijke vraag om de sectoren met elkaar te kunnen vergelijken. 
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Er zijn meer inspecties bij profitvoorzieningen dan bij non-profitvoorzieningen. Is 

dat louter het gevolg van de risicogestuurde aanpak? Zijn er nog andere mogelijke 

verklaringen? 

3. Vragen van Freya Saeys 

Freya Saeys benadrukt het belang van een duidelijke definitie van het begrip ‘winst-

verbod op zorg’. Het staat immers als een paal boven water dat de zorgcomponent 

ondergefinancierd wordt waardoor het onmogelijk is daar winst op te maken. 

Woonzorgcentra hebben middelen nodig om te investeren. 

 

Iedereen is het eens over de dringende noodzaak van een sectorspecifieke trans-

parante boekhouding. In financiële verslagen van vzw’s komen dezelfde opmerkingen 

terug als in financiële verslagen van commerciële initiatieven. Er wordt vaak opgemerkt 

dat overheidsmiddelen mogelijks niet besteed worden conform het doelmatigheids-

principe zoals beschreven in artikel 11 van de wet van 16 mei 2023. Wat doet 

Zorginspectie wanneer zorginspecteurs opmerken niet zeker te zijn over de goede 

besteding van overheidsmiddelen? 

 

In andere verslagen staat dat de financiële rapportering met de nodige omzichtig-

heid geïnterpreteerd moet worden bij verdere dossierbehandeling door de Vlaamse 

overheid. Hieruit blijkt dat de zorginspecteurs niet zeker zijn over wat ze onder-

zoeken. Kunnen daar dan conclusies uit getrokken worden? 

 

Freya Saeys ziet dezelfde opmerkingen terugkomen in financiële verslagen van 

zowel vzw’s als commerciële initiatieven. Het gebrek aan transparantie en mogelijk 

oneigenlijk gebruik van middelen blijken algemene problemen te zijn. 

 

Er wordt gezegd dat commerciële woonzorgcentra managementfees moeten betalen 

aan moederbedrijven. Freya Saeys wil vernemen of de non-profitsector van een 

vergelijkbaar systeem gebruikmaakt? In een financieel verslag uit die sector worden 

bijvoorbeeld de voornaamste kosten van de gelieerde rechtspersonen opgesomd: 

een vergoeding voor het gebruik van onroerende goederen en een managementfee 

van 446.000 euro. 

 

Er wordt veel over winst gesproken maar weinig over reserves. Het is belangrijk 

om na te gaan welke reserves er worden opgebouwd. Is er zicht op de grootteorde 

van de reserves van de vzw’s? Gaan die reserves exclusief naar zorg? 

 

In welke mate investeert de non-profit in zitpenningen voor de leden van de raad van 

bestuur? In welke mate is de dagprijs van de non-profit afhankelijk van overheids-

subsidiëring? 

 

Het is algemeen bekend dat openbare woonzorgcentra verlieslatend zijn. De lokale 

overheid moet vaak bijspringen. Heeft de VVSG zicht op het verlies per dag en per 

woongelegenheid? Het is immers belangrijk een idee te krijgen van het totaalbedrag 

dat de maatschappij investeert in de OCMW-woonzorgcentra. Is er zicht op de reële 

kosten van de woonzorgcentra van de openbare sector? De dagprijzen van OCMW-

woonzorgcentra liggen gemiddeld lager maar worden bijgepast met belastinggeld. 

 

In OCMW-woonzorgcentra staat vaak statutair personeel op de loonlijst dat lang-

durig ziek is. Er wordt opgemerkt dat de OCMW-woonzorgcentra meer personeel 

inzetten maar staan er evenveel medewerkers op de werkvloer? 

 

Het personeel van OCMW-woonzorgcentra geniet doorgaans van meer vrije dagen 

dan het personeel in een vzw of een privaat woonzorgcentrum. Hoeveel mensen 

moet een OCMW-woonzorgcentrum extra in dienst hebben om de wettelijke vereiste 

minimuminzet te realiseren? 
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Professor Pacolet heeft in een studie aangetoond dat OCMW-woonzorgcentra het 

hoogste aantal bovennormpersoneel in dienst hebben. Is dat een compensatie voor 

het feit dat het personeel in deze sector minder uren op de werkvloer doorbrengt? 

 

Bieden de financiële inspecties goed zicht op de wijze waarop een woonzorgcentrum 

functioneert? De situatie is immers niet perfect. Er moet werk worden gemaakt 

van een sectorspecifieke transparante boekhouding. Er is onduidelijkheid over de 

verschillende kostencomponenten. Freya Saeys kijkt uit naar de analyse van het 

Rekenhof. In jaarrekeningen zijn immers niet altijd alle relevante zaken terug te 

vinden. Gaat Zorginspectie ook na of er reserves zijn en waarvoor die gebruikt 

worden? 

4. Vragen van Katrien Schryvers  

Katrien Schryvers zegt dat mensen naar een woonzorgcentrum verhuizen wanneer 

ze zwaar zorgbehoevend zijn. Ze moeten er kwalitatieve zorg kunnen krijgen. Er 

wordt vaak vergeten dat de overheid daarin ontzettend veel middelen investeert 

maar de bewoners betalen er zelf ook veel voor. De hoge kosten zijn het gevolg 

van de kwalitatieve zorg die volcontinu moet worden geleverd. Het is de overheid 

die de zorgcomponent grotendeels maar niet volledig financiert. De woon- en leef-

kosten zijn voor rekening van de bewoners. Deze theoretische opdeling van de 

kosten blijkt in de praktijk moeilijk realiseerbaar. Het lid wil van alle sprekers ver-

nemen hoe de verschillende kostencomponenten beter opgedeeld kunnen worden. 

De bewoner moet duidelijk weten waaraan zijn bijdrage besteed wordt en welke 

bijdrage de overheid levert. 

 

De bewoners moeten de vrije keuze krijgen. Hun keuze moet gebaseerd zijn op de 

locatie van het woonzorgcentrum. Vele ouderen willen in de eigen buurt blijven. 

Woonzorgcentra zijn vaak in een woonkern gevestigd en niet langer aan de bosrand 

en in een uithoek. Hun keuze wordt mee bepaald door de gevraagde prijs, en door 

de woon- en leefomgeving. Recent is gebleken dat luxueuze woonzorgcentra niet 

steeds garant staan voor kwalitatieve zorg en tegelijk met grote financiële problemen 

kampen. Daarbij rijst de vraag hoe dergelijke situatie mogelijk is. 

 

Vlaanderen heeft zijn nieuwe bevoegdheden met twee handen aangegrepen om 

bijkomende middelen te investeren in de woonzorgcentra. Zo is het onderscheid 

tussen rob en rvt weggewerkt, wat voor ademruimte heeft gezorgd in veel woon-

zorgcentra. Door dat onderscheid werden woonzorgcentra niet gefinancierd op basis 

van de zorgzwaarte. Daarnaast heeft de Vlaamse overheid inspanningen geleverd 

om woonzorgcentra beter betaalbaar te maken voor de bewoners. 

 

Desondanks meldt de sector het niet gemakkelijk te hebben. De overschotten blijken 

volgens de MARA-studie jaar na jaar af te nemen. Er is vrees voor tekorten in de 

nabije toekomst. Wat was het effect van de vermelde inspanningen? Aan welke 

kostencomponenten moet er nog tegemoetgekomen worden? 

 

Zorgnet-Icuro meldt dat de zorgkosten niet volledig gefinancierd worden. De bij-

drage per dag moet stijgen vanwege de anciënniteit van het personeel. Omdat de 

situatie per woonzorgcentrum verschilt is een analyse van elk woonzorgcentrum 

nodig. Heeft Zorgnet berekend hoeveel er gemiddeld extra nodig is om de zorg-

kosten volledig te dekken? 

 

Er wordt werk gemaakt van een sectorspecifieke transparante boekhouding. Het moet 

voor de bewoners duidelijk zijn hoeveel ze betalen aan woon-, leef- en organisatie-

gebonden kosten. Daarnaast is gezegd dat woonzorgcentra een reserve moeten 

aanleggen voor noodzakelijke investeringen. Goed beheer vereist immers dat de 

continuïteit gegarandeerd is. Welk deel van de dagprijs dient naar de aanleg van 

een reserve te gaan? 
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Er zijn enkele voorstellen gedaan voor een beter financieel bestuur van de woonzorg-

centra, zoals een sectorspecifieke code voor goed bestuur. Hoe kan dergelijke code 

eruitzien? Moet zo’n code afdwingbaar zijn? Kan dergelijke code ertoe leiden dat 

de kwaliteit verhoogt en de transparantie toeneemt? 

 

In de regeerperiode 2014-2019 zijn hoorzittingen gehouden over de reserves 

(Parl.St. Vl.Parl. 2016-17, nr. 1129/1 en 2). Reserves opbouwen is een daad van 

goed bestuur. Het blijft evenwel belangrijk transparant te zijn over de opgebouwde 

reserves om argwaan te vermijden. 

 

VLOZO zegt dat de rente die een woonzorgcentrum aan een overkoepelende structuur 

of gelieerde entiteit betaalt niet buitensporig is. Er zijn evenwel commerciële woonzorg-

centra die met financiële problemen kampen. Wat is de oorzaak van die problemen? 

Waarom lijkt het probleem er hardnekkiger dan in andere woonzorgcentra? Orpea 

rekent immers hoge dagprijzen aan en wordt op vergelijkbare wijze gefinancierd. 

 

Hoe staan VLOZO en de VVSG ten aanzien van een code van goed bestuur voor de 

residentiële ouderenzorg? 

 

De VVSG wijst op de specifieke situatie van de openbare woonzorgcentra. De sector-

specifieke transparante boekhouding zou een bijkomende last vormen voor de lokale 

besturen. Katrien Schryvers benadrukt dat het grote voordeel van dergelijke boek-

houding niet de transparantie ten aanzien van de initiatiefnemer is maar wel ten 

aanzien van de bewoners. 

5. Vragen van Ann De Martelaer 

Ann De Martelaer stelt de situatie in de woonzorgcentra al sedert het begin van 

deze regeerperiode aan de kaak maar heeft de indruk steeds met een kluitje in het 

riet te zijn gestuurd. Over de studie van de UGent die is opgeleverd in 2019 is met 

geen woord gerept. Die studie is onder het stof geraakt vanwege de coronapandemie. 

Ze twijfelt eraan of de coronapandemie de echte reden is waarom dit drie jaar is 

stilgevallen. Was er geen bereidheid in de sector om dit op te nemen? 

 

De studiedienst van Vooruit heeft een zinvol onderzoek gevoerd van de verschillende 

inspectieverslagen. Dankzij deze hoorzitting is het bijvoorbeeld duidelijk geworden 

dat er al veel werk is verzet. Aan het Vlaams Parlement om dit van nabij te volgen 

zodat het proces niet opnieuw stilvalt. 

 

De zorgkosten worden niet volledig door de overheid gesubsidieerd. Ze worden 

gedeeltelijk door de bewoners gedragen. In de sector van de personen met een 

handicap loopt een experiment waarbij een persoonsvolgend budget maar voor de 

helft wordt toegekend aan een rechthebbende omdat de zorgkosten door de over-

heid worden betaald. De spreekster benadrukt hoe belangrijk het is om duidelijk 

te definiëren wat zorgkosten precies zijn, welk deel de overheid betaalt en welk 

deel ten laste van de bewoners valt. Ook winst op zorg moet duidelijk omschreven 

worden. 

 

Burgers moeten vertrouwen hebben in de overheid. Een transparante factuur kan 

daartoe bijdragen. Op welke termijn zal daar werk van worden gemaakt?  

6. Vragen van Immanuel De Reuse 

Immanuel De Reuse zegt dat de woonzorgcentra geregeld negatief in de pers komen. 

Eender wie in de sector actief is, voelt zich daardoor aangesproken. Het is belang-

rijk hun duidelijk te maken dat het de bedoeling is om te komen tot een betere en 

transparantere werking. Een recent bezoek aan een commercieel woonzorgcentrum 

heeft hem geleerd dat er ook goede commerciële spelers actief zijn. Desondanks 
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staan er op de lijst van verhoogd toezicht veel commerciële woonzorgcentra. De 

financiële onduidelijkheid beperkt zich niet tot de commerciële groepen. Transparantie 

is nodig maar dat mag niet leiden tot een heksenjacht op een deel van de sector.   

 

De spreker betreurt dat het rapport van het Rekenhof nog niet beschikbaar is. Het 

Rekenhof heeft immers de taak om de complexe financiële stromen door te lichten. 

De spreker is ervan overtuigd dat er sprake is van onrechtmatige afwending van 

middelen. 

 

Het is belangrijk duidelijk te maken wat er wordt verstaan onder winst op zorg. 

Iedereen is het immers eens over een verbod op winst op zorg. Daartegenover 

staat dat winst extra mogelijkheden schept. Kan er worden verplicht om winst om 

te zetten in reserves voor een bepaald doel? 

 

De profit- en de non-profitsector kennen verschillende zakenmodellen. Elk model 

heeft zijn ontstaansgeschiedenis en bestaansrecht. De voorzieningen van Zorgnet-

Icuro zijn vaak organisch gegroeid vanuit de lokale gemeenschap. Margot Cloet 

schetst evenwel een somber beeld van de profitsector. Hoe kan zij verklaren dat 

er desondanks nog gezonde commerciële voorzieningen zijn? Wat dient er extra te 

gebeuren aangezien de voorgestelde transparantie onvoldoende soelaas zal bieden? 

 

Er is gezegd dat de dagprijs ontoereikend is. Het actualiseringsproces loopt nog 

over enkele jaren waardoor de problemen op dit ogenblik nog niet zijn opgelost. 

Hoe hoog dient een correcte tegemoetkoming te zijn? 

 

VLOZO merkt op vaker geïnspecteerd te worden. Zorginspectie verwijst naar de 

knipperlichtprocedure. Kan Johan Staes zich vinden in die verklaring? Hij kan niet 

ontkennen dat er kwaliteitsproblemen zijn opgedoken in enkele woonzorgcentra 

die een hoge dagprijs aanrekenden. Hoe verklaart hij het grote aandeel VLOZO-

leden op de lijst van verhoogd toezicht? 

 

Hoe staat VLOZO ten aanzien van het voorstel om een einde te stellen aan de vrije 

prijszetting? 

 

Hoe zal Zorginspectie het extra aanbod in de commerciële sector quoteren? Is het 

aanbieden van een therapeutisch zwembad voldoende om een hogere dagprijs aan 

te rekenen? 

 

Immanuel De Reuse hoopt dat het Rekenhof duidelijkheid kan scheppen in de buiten-

landse geldstromen. Juridische spitsvondigheid is dergelijke ondernemingen immers 

niet vreemd. Er is bijvoorbeeld geen transparantie over de managementfees. Allicht 

is er op dat vlak deels sprake van onrechtmatige afwending van middelen. Daar-

naast sluit de spreker zich aan bij de vragen over de hoge rentes. 

 

Transparantie over de bedragen die openbare besturen bijpassen zou een goede 

zaak zijn. Is de VVSG bereid daar een onderzoek naar te voeren? Transparantie is 

nodig om te zien hoe tekorten ontstaan en hoe eraan verholpen kan worden. Veel 

grote OCMW’s zijn opgegaan in een zorgbedrijf, wat voor een nieuwe financiële 

dynamiek heeft gezorgd in de openbare besturen. Hoe oordeelt de VVSG over deze 

evolutie? 

VI. Antwoorden van Margot Cloet 

Margot Cloet antwoordt dat Zorgnet-Icuro niet gekant is tegen schaalvergroting en 
enkele grote organisaties onder zijn leden telt die zowel sectoraal als intersectoraal 
actief zijn. Grote organisaties bundelen de krachten om de kwaliteit van de dienstver-
lening naar boven te halen, om efficiëntiewinst te boeken en om goede zorg te bieden. 
De middelen die erin geïnvesteerd worden blijven binnen de zorg. Managementfees 
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worden door de erkende voorzieningen betaald voor de overheadkosten. Men is 
daar transparant over. 
 
Zowel de middelen van de Vlaamse overheid als de middelen die de bewoners 
betalen dienen voorbehouden te worden voor de zorg. Die middelen moeten in 
Vlaanderen blijven en mogen niet afgeleid worden naar internationale concerns. Dat 
dient aan bod te komen tijdens de begrotingsbesprekingen in het Vlaams Parlement. 
 
Het is een goede zaak dat congregaties vroeger patrimonium ter beschikking hebben 
gesteld omdat op die manier onderzorg is vermeden. Op dit ogenblik is dat patrimonium 
verkocht of wordt het als erfpacht ter beschikking gesteld. Deze gebouwen zijn 
vaak verouderd en worden met VIPA-steun vernieuwd. Dat is een aflopend verhaal. 
 
Zorgnet-Icuro merkt de opkomst van zorgbedrijven door fusies tussen private en 
publieke initiatieven. Het is een goede zaak dat de sector niet langer in hokjes 
opgedeeld kan worden maar het blijft belangrijk dat het infrastructuurforfait vol-
doende kostendekkend is.  
 
Zorgnet-Icuro is voorstander van een gelijk speelveld. Elke initiatiefnemer zou de 
kans moeten krijgen om gezinszorg te organiseren, zij het vanuit de filosofie die 
de non-profit aanhangt. 
 
Als Zorginspectie in een verslag opmerkt te twijfelen aan de doelmatigheid, moet 
dat vanzelfsprekend verholpen worden. Middelen moeten op een correcte wijze 
voor het juiste doel ingezet worden. Als Zorginspectie zaken opmerkt die niet correct 
verlopen, is handhaving aangewezen in elk onderdeel van de sector. Zorgnet-Icuro 
houdt zich in zijn bedrijfsvoering aan wat het Wetboek van vennootschappen en 
verenigingen voorschrijft. 
 
Zorgnet-Icuro spreekt ook over winst maar is wel van oordeel dat winst opgenomen 
moet worden in de bestemde fondsen of in de boekhouding om ze te herinvesteren. 
Zorgnet-Icuro volgt ter zake de regelgeving van de Vlaamse Regering. Als gevolg 
van stijgende kosten en investeringen moeten voorzieningen hun reserves evenwel 
aanspreken. Eenmaal de reserve helemaal is geherinvesteerd, zal dat vertaald worden 
in de dagprijs als de overheidsfinanciering niet wordt aangepast. 
 
De overheidsfinanciering dient te worden aangepast op het vlak van de anciënniteit, 
de besparingscoëfficiënt en de bovennorm van 15 percent. De situatie verschilt per 
voorziening. Andere sectoren werken met weddedrift als parameter. Er dient te 
worden onderzocht hoe dat geïntroduceerd kan worden in de sector van de ouderen-
zorg om de financiering te baseren op de anciënniteit van de medewerkers. 
 
In de volgende MARA-studie zal worden onderzocht welk deel van de dagprijs aan 
zorg wordt besteed. Het is belangrijk werk te maken van een eenduidige definitie 
van zorg-, woon- en leefkosten. 
 
De code van goed bestuur is opgenomen in het Woonzorgdecreet van 15 februari 
2019. Het Departement WVG heeft in 2013 aanbevelingen geformuleerd voor alle 
organisatievormen. De regelgeving is ondertussen aangepast. Er zijn nieuwe 
trends. Zodra de sector een consensus bereikt over de aangewezen aanpak kan 
dat in een rondzendbrief vastgelegd worden. 
 
Zorgnet-Icuro is van mening dat de commerciële sector een businessmodel volgt 
dat grote risico’s inhoudt. De ervaring met Orpea en in het Verenigd Koninkrijk 
toont aan dat een grote concentratie bij financiële problemen ook risico’s inhoudt 
voor de overheid. Het gaat niet om de medewerkers of de leidinggevenden van die 
voorzieningen. Margot Cloet benadrukt afsluitend dat 95 percent van de sector 
goede, kwalitatieve en hoogstaande zorg verleent.  
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VII. Antwoorden van Johan Staes 

Johan Staes zegt dat commerciële groepen vaak zijn gegroeid door overnames. 

Dat verklaart de achterliggende structuren. Toen private zorgondernemers werden 

toegelaten op de markt opteerden ze vaak voor de vzw-structuur. Er is een inhaal-

beweging ingezet om de structuren te vereenvoudigen. 

 

De koepels zijn vertegenwoordigd in de stuurgroep van het project dat werkt aan 

een nieuwe boekhouding. Er zijn drie alternatieven voorgesteld: een model dat van 

bovenop wordt opgelegd zoals bij de ziekenhuizen, een hybride model of een model 

dat de nodige gegevens uit de bestaande boekhouding haalt. Het is technologisch 

mogelijk om gegevens te puren uit verschillende boekhoudpakketten. Alle 826 

woonzorgcentra één model opleggen zou het project vertragen of zelfs in gevaar 

brengen. De beschreven informaticaoplossing geniet daarom de voorkeur. 

 

De spreker kan geen eenduidige verklaring geven voor de financiële toestand van 

Orpea of andere woonzorgcentra. Hij zit immers niet in een bestuurderskamer of 

is geen aandeelhouder waardoor hij geen financiële informatie krijgt. Orpea is in 

Vlaanderen gegroeid. De groep is actief in verschillende segmenten en bezit woonzorg-

centra die hoge maar ook eerder lage dagprijzen aanrekenen. Veel overnames dateren 

van voor de coronapandemie. Orpea heeft daarnaast veel nieuwe woonzorgcentra 

opgestart die niet volzet raken. Een onderneming zonder klanten kan geen omzet 

maken. 

 

Uit de informatie die de spreker heeft gekregen van Orpea, Korian, Vulpia en 

Armonea kan hij besluiten dat de managementfees in de groep in België blijven en 

maximaal worden ingezet. 

 

Wie middelen in een vzw investeert, kan daar achteraf niet meer aan. Het is logisch dat 

wie eigen middelen investeert, daar een rendement op wenst te halen. Desondanks 

zijn er redenen om voor een vzw te opteren omdat het speelveld nog niet voor 

iedereen gelijk is. Zo is het niet voor elk woonzorgcentrum mogelijk om een beroep te 

doen op vrijwilligers. Daaraan moet evenwel op federaal niveau verholpen worden. 

 

VLOZO heeft tijdens een recente algemene vergadering beslist om de zetel van 

Orpea in de raad van bestuur niet toe te wijzen. VLOZO verwacht duidelijkheid van 

Orpea alvorens die zetel in te vullen. 

 

Volgens Korian en Armonea zou VIPA-financiering een verschil van 11 tot 12 euro 

maken voor hun dagprijs. Het aantal VLOZO-leden dat een beroep doet op het 

infrastructuurforfait stagneert de laatste jaren. Het zijn er een dertigtal. De hoogte 

van hun dagprijzen moet worden nagegaan. 

 

De slechte financiële ratio kan worden verklaard door de structuur. Korian is bij-

voorbeeld actief in de drie landsdelen. De maatschappelijke zetel die instaat voor 

de overkoepelende activiteiten is in Kontich gevestigd. Het zou geen slechte zaak 

zijn mochten de gelieerde rechtspersonen ook geanalyseerd kunnen worden. In-

vesteringen gebeuren steeds op groepsniveau. Het zijn niet de lokale entiteiten die 

daarover beslissen. 

 

De personeelsinzet verschilt nog steeds. Het weggewerkte onderscheid tussen rob en 

rvt zorgde voor een verschil in financiering maar ook in bestaffing. Bij de verdeling 

van rvt-bedden hadden andere initiatieven voorsprong. De overblijvende rob-bedden 

werden aan de commerciële sector toegekend. Sedert de gelijkschakeling moet de 

commerciële sector een inhaalbeweging maken op een arbeidsmarkt die onder 

druk staat. 
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Wie de vergelijking maakt met de publieke sector, mag de verschillende personeels-
statuten niet uit het oog verliezen. Wie zijn personeel 40 dagen vrij geeft in plaats 
van 26, heeft meer mensen nodig om zorgcontinuïteit te waarborgen. Er moet 
rekening worden gehouden met de tijd die een verpleegkundige aan een bed door-
brengt. Langdurig zieken blijven in de publieke sector langer op de loonlijst staan. 
Daarnaast kan de publieke sector gebruikmaken van statuten als DAC, gesco en 
de sociale Maribel. 
  
Alle woonzorgcentra hebben gemiddeld 18,7 percent bovennormpersoneel. In de 
profitsector stagneert dat aantal op 14 percent. Omdat nog meer bovennormpersoneel 
niet gefinancierd wordt, zou dat niet zonder gevolgen blijven voor de dagprijs. 
 
Het is een goede zaak dat woonzorgcentra niet langer aan de rand van een stad 
worden gebouwd maar ook in verstedelijkte gebieden. Het is evenwel niet eenvoudig 
om in een verstedelijkte kern een blauwe zone te vinden. Omdat die grond duurder 
is, moet er worden gerekend op erfpacht of op een lokaal bestuur dat grond ter 
beschikking stelt. De kosten van een nieuwbouw die aan alle vereisten voldoet, 
lopen hoog op. Het duurt vervolgens tot 48 maanden vooraleer een nieuwe site op 
het gewenste niveau operationeel is. 
 
Het zorgbudget is een goede zaak. Het bedrag van 135 euro zou de index moeten 
volgen. Allicht zit het antwoord op veel van de huidige vragen in de persoonsvolgende 
financiering. Er moet worden onderzocht wat dat zou kunnen betekenen voor de 
woonzorgcentra. 
 
VLOZO steunt innovatie, zowel van de arbeidsorganisatie als van de zorgoptimalisering. 
Data zijn belangrijk om bewoners zorg op maat te kunnen verlenen. 
 
Er zijn enkele voorbeelden van codes van goed bestuur. Dat past in de ESG-
doelstellingen. Deze oefening moet worden aangegrepen. Het is niet alleen belang-
rijk over een code van goed bestuur te beschikken. Ze moet ook worden nageleefd. 
 
Met een deel van de dagprijs worden de zorgkosten gedekt. Naar Nederlands model zou 
er met ‘profit loss’-statements gewerkt kunnen worden op niveau van de voorzieningen. 
Er moet daarbij een onderscheid gemaakt worden tussen de basistegemoetkoming 
voor de zorg en de tegemoetkoming voor woon- en leefkosten. 
 
Vertrouwen van de burger in de overheid is goed maar daarnaast moet de overheid 
vertrouwen hebben in de woonzorgcentra. Knackjournaliste Ann Peuteman heeft 
gesprekken gevoerd met bewoners van een woonzorgcentrum dat op de lijst van 
verhoogd toezicht is geplaatst. De bewoners waren al bij al tevreden over hoe er 
met hen werd omgegaan, al merkten ze dat de verpleging niet altijd voldoende tijd 
had. Dat benadrukt het belang van de waarderingstool en van het onderzoek van 
het VIKZ naar bewonerstevredenheid. 
 
Johan Staes nodigt de commissieleden uit om op bezoek te gaan bij woonzorgcentra 
in de buurt. Wie met de overkoepelende structuren in gesprek wil gaan, kan daar-
toe contact opnemen met VLOZO. Ook wie op zoek is naar een woonzorgcentrum 
voor een familielid, moet voorzieningen bezoeken en met zowel bewoners als mede-
werkers praten. 
 
Controles zijn vaak het gevolg van klachten. Gezien het aantal inspecteurs neemt 
dat veel tijd in beslag. Elk woonzorgcentrum zou eenmaal per jaar geïnspecteerd 
moeten worden. Er zou naar analogie van de studentenkamers werk gemaakt moeten 
worden van een kwaliteitslabel voor woonzorgcentra. Dat label moet extern ge-
certificeerd worden. Op basis van dat label moeten data verzameld worden waarmee 
de overheid aan ‘predictive modeling’ kan doen en haar risicoanalyse kan bijsturen 
zodat ze de woonzorgcentra kan inspecteren die op korte termijn in de problemen 
dreigen te raken. 
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De prijszetting wordt door de overheid gecontroleerd. Dat moet anders geregeld 

worden. Pas als een voorziening meerdere jaren na elkaar verlies lijdt, kan het zijn 

dagprijs verhogen. 

 

Johan Staes is niet blind voor de juridische constructies in zijn organisatie. Hij heeft 

het volste vertrouwen in zijn raad van bestuur en de informatie die hij van daaruit 

krijgt. VLOZO heeft enkele maatregelen genomen en leeft als sectorfederatie de 

ESG-principes na. Er wordt werk gemaakt van een governancecode. 

VIII.  Antwoorden van de VVSG 

Mike Deschamps zegt dat er voor de structuur van de publieke woonzorgcentra 

twee modellen zijn. Een gemeente kan als dienst een of meerdere woonzorgcentra 

hebben. Die woonzorgcentra passen in de structuur van de gemeente of het 

OCMW, die sedert de inkanteling vaker als één entiteit worden beschouwd. Daar-

naast zijn er verzelfstandigde eenheden, die onderhevig zijn aan extra controles. 

Die controles gaan uit van de administratie Binnenlands Bestuur. De controle door 

die instantie wordt gewaardeerd omdat er op drie niveaus wordt gewerkt. Er zijn 

algemene, thematische en forensische audits. 

 

Het Woonzorgdecreet van 15 februari 2019 schrijft overleg voor met het lokaal 

bestuur maar verduidelijkt niet hoe dat moet verlopen. De Vlaamse overheid zou het 

initiatief daartoe moeten nemen omdat zij het beste geplaatst is om elke situatie 

in te schatten. 

 

Sedert de problemen met Orpea maakt de VVSG werk van een draaiboek. Wanneer 

er zich iets voordoet, moet men onmiddellijk in actie kunnen schieten en mag niets 

aan het toeval worden overgelaten. Er moet lokaal bijvoorbeeld een noodplanfiche 

zijn met alle nuttige coördinaten. 

 

Lokale besturen zijn niet steeds geneigd om in de bres te springen en over te 

nemen bij een sluiting. Er moet steeds lokaal gekeken worden wie in een bepaalde 

specifieke situatie bijstand kan verlenen. 

 

Dankzij de beleids- en beheerscyclus is de financiële transparantie van lokale besturen 

en woonzorgcentra goed geregeld. Er zijn geregeld audits door de administratie 

Binnenlands Bestuur. 

 

De VVSG is voorstander van een gelijk speelveld. De publieke sector wordt geregeld 

benadeeld. Er is de taxshift maar ook de aftopping op zestien jaar anciënniteit. Wie 

inzet op een duurzaam personeelsbeleid, wordt daar niet voldoende voor gehonoreerd. 

 

Elk lokaal bestuur is democratisch verkozen. De keuze voor een lage dagprijs wordt 

steeds democratisch gemaakt. 

 

Sedert de nieuwe rechtspositieregeling heeft het personeel van de publieke sector 

drie vakantiedagen meer dan in paritair comité 330. Er is niet langer sprake van 

veertig dagen vakantie. Een aantal voorzieningen werkt nog met enkele statutaire 

medewerkers. Wie niet in disponibiliteit zit, blijft op de loonlijst van de voorziening 

wat voor extra kosten zorgt. Aan dit structurele feit kunnen openbare voorzieningen 

niets doen. Het maakt deel uit van het publieke kader waarin er gewerkt moet 

worden. 

 

Er zijn op het vlak van de code van goed bestuur regels die gelden voor de lokale 

besturen. De VVSG is voorstander van transparantie zodat facturen duidelijk zijn 

voor de bewoners en hun familieleden. 
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De VVSG heeft enkele jaren geleden een kostprijsanalyse uitgevoerd. Hoewel de 

studie gedateerd is, zijn veel van de conclusies nog bruikbaar. Er zijn geen plannen 

om een nieuwe studie uit te voeren. Ook de administratie Binnenlands Bestuur kan 

actie ondernemen. De administratie is van plan om alle diensten op regelmatige 

basis te inspecteren. De thematische audits zullen de nodige informatie opleveren. 

IX. Antwoorden van Karine Moykens 

Karine Moykens zegt dat alvorens een verbod op winst op zorg in te voeren er eerst 

en vooral een correcte definitie moet zijn van de zorgcomponent en van winst. Van 

deze belangrijke randvoorwaarde moet werk worden gemaakt met de koepels en 

het Vlaams Parlement. 

 

Wanneer misbruik wordt vastgesteld, kan geen prijsverlaging worden opgelegd. 

Inbreuken worden onderzocht en kunnen leiden tot een rechtzetting van de prijs. 

De regelgeving biedt de mogelijkheid niet om daarop in te grijpen. Dat moet worden 

besproken met de koepels. Mocht het tot een situatie komen dat iedereen het erover 

eens is dat de zorgkosten volledig gedekt worden door overheidsfinanciering, dan 

heeft dat mogelijks gevolgen. Moet de dagprijs dan verlagen aangezien de overheid 

de zorgkosten op zich neemt? Of schept dat mogelijkheden om te investeren in 

innovatie? 

 

Voorkomen dat de bewoners en de Vlaamse woonzorgcentra opdraaien voor schulden 

in het buitenland is onmogelijk. Zorginspectie heeft zonder aanpassing van het 

Toezichtsdecreet van 19 januari 2018 geen zicht op de gelieerde structuur. Het is 

een goede zaak dat Vooruit achter een eventuele aanpassing staat. Pas daarna 

krijgt Zorginspectie de kans om erop toe te zien en in te grijpen. 

 

Het verschillende financieel toezicht is inherent aan het openbare karakter van de 

publieke woonzorgcentra en de afwijkende regelgeving. Het insolventierecht is niet 

van toepassing op OCMW’s. Zorginspectie zet haar beperkte capaciteit zo efficiënt 

mogelijk in. De VVSG heeft verwezen naar de beleids- en beheerscyclus en het 

toezicht door de administratie Binnenlands Bestuur. 

 

Zorginspectie heeft een redelijk maar geen perfect zicht op de financiële werking 

van de woonzorgcentra. Om een beter zicht te krijgen is Zorginspectie in 2022 van 

start gegaan met haar specifieke inspectieronde. De transparante boekhouding is 

een cruciaal project naast de aanpassing van het Toezichtsdecreet van 19 februari 

2018 om te kunnen toezien op de gelieerde rechtspersonen. 

 

De dagprijs valt uiteen in vier componenten. Elk onderdeel moet van nabij bekeken 

worden. Het is mogelijk dat bepaalde kosten onder meerdere componenten vallen. 

Onder welke component vallen de personeelskosten van de directeur? 

 

Voor verlieslijdende voorzieningen was het steeds mogelijk om extra prijsverhoging 

te krijgen van 1 percent van de bedrijfsopbrengsten van het laatste boekjaar. Deze 

regel wordt nader bekeken met de koepels. 

 

Zorginspectie heeft een duidelijk zicht op de reserves dankzij boekhoudingen en 

jaarrekeningen. Tijdens financiële inspecties wordt daar aandacht aan besteed. De 

regelgeving bepaalt het procentuele aandeel van de reserves. Voorzieningen die 

boven dat percentage willen gaan, moeten omvang en bestemming van de reserve 

extra motiveren. Over niet-gemotiveerde bijkomende reserves wordt altijd een op-

merking gemaakt in het inspectieverslag. 

 

Er zijn aanbevelingen geschreven voor de code van goed bestuur. De aanbevelingen 

zijn geactualiseerd en worden besproken met de koepels. De vraag is of de actualisering 
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volstaat. Achter de vraag of deze code afdwingbaar moet worden gemaakt, schuilt 

de vraag wat afdwingbaarheid precies inhoudt. Zorginspectie kan nagaan of een 

voorziening een code heeft opgesteld maar de vraag is of ze ook wordt nageleefd. 

Wanneer een code afdwingbaar wordt gemaakt, moet het duidelijk zijn wat en hoe 

Zorginspectie kan inspecteren. 

 

Er zijn geen aanwijzingen dat er tegenkantingen waren vanuit de sector of de ad-

ministratie om met de studie van UGent aan de slag te gaan. Tijdens de corona-

pandemie hadden zowel woonzorgcentra als administratie andere bezorgdheden. 

Zodra er ruimte was is een aanbesteding gevolgd. Möbius is aangesteld om dit 

traject samen met de koepels af te leggen. 

 

Het einde van de vrije prijszetting betekent dat een nieuwe voorziening bij de opstart 

haar prijs niet meer vrij kan bepalen. Elke voorziening zal haar dagprijs moeten 

verantwoorden. Er zullen verschillen blijven bestaan maar voorzieningen zullen 

kosten en investeringen moeten verantwoorden als basis voor de gevraagde dag-

prijs. Extra diensten blijven mogelijk mits ze verantwoord kunnen worden.  

 

 

Stefaan SINTOBIN, 

voorzitter 

 

Koen DANIËLS 

Ann DE MARTELAER, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

bbp bruto binnenlands product 

DAC derde arbeidscircuit 

ESG environmental, social and governance 

Euribor Euro Interbank Offered Rate 

FOD federale overheidsdienst 

gesco gesubsidieerde contractueel 

IFIC Instituut voor Functieclassificatie – Institution de Classification de Fonctions 

MARA Model for Automatic Resthome Analysis 

OCMW Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn 

rob rustoord voor bejaarden 

rvt rust- en verzorgingstehuis 

UGent Universiteit Gent 

VIKZ Vlaams Instituut voor Kwaliteit van Zorg 

VIPA Vlaams Infrastructuurfonds voor Persoonsgebonden Aangelegenheden 

VLOZO Vlaams Onafhankelijk Zorgnetwerk 

vte voltijdsequivalent / voltijdequivalent 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

WVG Welzijn, Volksgezondheid en Gezin (beleidsdomein van de Vlaamse overheid) 


